
ایران و سیاست حفظ توافق هسته ای 
تا تعیین تکلیف تحریم های تسلیحاتی  

حفظ برجام برای 
هدفی بزرگتر 

شــامگاه چهارشــنبه 7 خرداد )27مه( آمریکا برای 
قطع همکاری شرکت های خارجی با برنامه هسته ای 
ایران، آخرین معافیت های تحریمی هسته ای مرتبط 
با برجام را لغو کرد. با لغو این معافیت ها، شرکت های 
روسی، چینی و اروپایی که با برنامه هسته ای ایران 
همکاری می کننــد، دیگر قادر بــه ادامه همکاری 
نخواهند بود، مگر اینکه تحریم های یکجانبه آمریکا 
را زیر پا بگذارند. شــرکت های مزبور با اســتفاده از 
معافیت های هسته ای درگیر پروژه هایی نظیر تغییر 
کاربــری راکتور آب ســنگین اراک و نقل و انتقال 
اورانیــوم مورد نیاز راکتور تحقیقاتــی تهران بودند. 
حالا بعد از لغو این معافیت ها، 60 روز فرصت دارند 
تا از این پروژه ها خارج شــوند. آمریکا همچنین دو 
دانشــمند هســته ای ایران با نام های مجید آقایی و 
امجد ســازگار را تحریم کرد. با ایــن حال، آمریکا 
معافیــت تحریمی نیروگاه اتمی بوشــهر را 30 روز 
بیشــتر )90 روز( تعیین کرد کــه البته این معافیت 

ارتباط چندانی با برجام ندارد. ...

مقایسه روزهای قرنطینه
 و رفع محدودیت ها در مهار کرونا در 

صبح امروز: 

موج دوم کرونا 
در کمین مردم 

در تاریــخ ۲۹ بهمن ۱۳۹۸، به دنبال فــوت ۲ بیمار با 
عوارض تنفســی در بیمارســتان کامکار قم،شــایعاتی 
دربارهٔ مرگ این بیماران به علت کروناویروس در ایران 
شکل گرفت. اما دانشــگاه علوم پزشکی قم با تکذیب 
شــایعات مربوط به مبتلا بودن این دو بیمار فوت شــده 
بــه کروناویروس، اعلام کــرد که تاکنــون هیچ گونه 
شواهدی تشخیصی مبنی بر ابتلا به بیماری کرونا دیده 

نشده است. ..

اعتراض 
در ارتفاعات

 تغییرات اساسنامه به سود
 ملی پوشان شاخص

صندلی ریاست 
در طالع دایی و 

مهدوی کیا و کریمی!

مذاکرات توئیتری 
ترامپ

ترامپ: برای انجام توافق بزرگ، تا بعد از 
انتخابات صبر نکنید

 ظریف: اینکه چه زمانی بخواهید
  آن اشتباه را اصلاح کنید

 به شما بستگی دارد

تحلیل روز

گزارش ویژه

در این شماره می خوانید
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نیشابور؛ در  مشکاتیان  میراث  تخریب    ماجرای  از  »صبح امروز«  پیگیری 

بی مشکات خانه 
ملی ثبت  شورای  در  اثر  این  و  ارسال  وزارتخانه  به  پرونده  لازم،  مستندات  و  مدارک  تهیه  از  پس  و  کرده  اقدام  اثر  این  ثبتی  پرونده  تهیه  برای  میراث فرهنگی  اعتمادی: 

است گرفته  صورت  تخلف  اکنون  و  کنند  تخریب  را  اثر  این  نمی  توانستند    مالکان  موضوع،  این  به  توجه  با  شد.  شناخته  ارزش  واجد   
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گزارش هزینه کرد سود سپرده حساب های قوه قضائیه:

حساب های حاشیه ساز 
شفاف شد

سود کل حساب ها در سال ۱۳۹۸، مبلغ ۴۳۰ میلیارد تومان
مزایده شماره 99/1

فروش ملک واقع در
 استان خراسان رضوی 

 شهرستان چناران
شرح در صفحه 8
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رییس جمهوری آمریکا روز جمعه در پیام 
توییتری از ایران بخاطر همکاری و آزادی 
مایکل وایت تشکر کرد. ترامپ افزود: این 
)تبادل زندانیان( نشــان می دهد که یک 

معامله امکان پذیر است.
دونالد ترامپ در صفحه شخصی توییتری 
خود نوشــت: ...به ایالات متحده امریکا! 
ما از زمــان تصدی مســئولیت، بیش از 
۴۰ بازداشــت شــده آمریکایی را به خانه 

بازگرداندیم. 
وی افزود: تشــکر از ایــران، این )تبادل 
زندانیان( نشــان می دهد که یک معامله 

امکان پذیر است.
به نوشــته ترامپ، من به تازگی با مایکل 
وایــت زندانی ســابق آمریکایــی تلفنی 
صحبت کرده ام وی پس از آزادی از ایران 
هم اکنون در زوریخ است. وایت به زودی 
در یک هواپیمــای آمریکایی قرار خواهد 

گرفت و در حال آمدن به خانه است .
محمدجواد ظریــف وزیر امورخارجه ایران 
نیز شــامگاه پنجشــنبه در توئیتی با تائید 
آزادی مجیــد طاهری از زنــدان آمریکا 
نوشــت که این روند می تواند برای همه 

زندانیان رخ بدهد.
وزیر امورخارجه ایران پنجشــنبه شب در 
این توئیت افزود: خوشحالم که دکتر مجید 
طاهری و آقای وایت به زودی به خانواده 

هایشان می پیوندند.
او ادامه داد: خوشبختانه پروفسور سیروس 
عســگری نیــز روز چهارشــنبه به جمع 
خانواده خود بازگشــت. این اتفاق می تواند 
برای همه زندانیان اتفاق افتد. نباید )فقط 
برخی از آنها( دستچین شوند.گروگان های 
ایرانی که در دســت ایالات متحده و یا به 

نیابت از این کشــور اســیر شده اند باید به 
خانه خود باز گردند.

دادگاه آمریکا، پرونده پزشک ایرانی مقیم 
این کشــور را که به دور زدن تحریم های 
یکجانبه آمریکا متهم شــده بود، مختومه 
اعلام کرد و وی می تواند به ایران بازگردد.

طاهری پزشــک ایرانی است که ۳۳ سال 
در آمریکا اقامت دارد و در فلوریدا مشغول 
به کار بوده اســت. دولــت آمریکا او را به 
دور زدن تحریم ها علیه ایران متهم کرد و 
نزدیک به ۱۶ ماه در بازداشت قرار داشت.

ظریف وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران بارهــا موضوع تبــادل زندانیان دو 
کشور را مطرح کرده بود اما دولت آمریکا 
زیر بار تبادل نمی رفت. با پیگیری های به 
عمل آمده از طریق ســفارت سوئیس که 

حفاظت منافع آمریــکا در ایران را هم بر 
عهده دارد، وایت به زوریخ منتقل و منتظر 

آزادی طاهری هستند.
تشــکر دوباره ترامپ از ایران: برای انجام 
»توافق بزرگ«، تا بعــد از انتخابات صبر 

نکنید 
اما »دونالد ترامــپ« رئیس جمهور آمریکا 
روز )جمعــه( مجــدداً از ایــران بابت آزاد 
کردن »مایــکل وایت« نظامی پیشــین 
نیروی دریایی ایالات متحده تشــکر کرد. 
وی افــزود: »برای انجام آن توافق بزرگ، 
تا بعد از انتخابات صبــر نکنید. من پیروز 
]انتخابــات[ می شــوم. الان شــما توافق 

بهتری انجام می دهید«.
ترامــپ در صفحــه توئیتر خود نوشــت: 
»بســیار عالی اســت که مایکل به خانه 

بازگشــته است. تازه رســیده است. بسیار 
هیجان انگیز است. ایران متشکریم«.

وی افــزود: »برای انجام آن توافق بزرگ، 
تا بعد از انتخابات صبــر نکنید. من پیروز 
]انتخابــات[ می شــوم. الان شــما توافق 

بهتری انجام می دهید«.
وایت حدود دو ســال پیش به ایران سفر 
کرده بود که در مشــهد بازداشت شد. بر 
اســاس گزارش ها، این شهروند آمریکایی 
شاکی خصوصی داشته و پس از رسیدگی 
به پرونده، به ۱۰ سال زندان محکوم شده 

است.
آشــنا خطاب به ترامپ: تــو در انتخابات، 
شکست خواهی خورد؛ ما این را می دانیم 
بعــد از پیش بینــی ترامــپ از انتخابات 
پیش رو حســام الدین آشنا مشاور رئیس 

جمهور ایران هم نتایــج انتخابات آمریکا 
را پیش بینی کــرد و در توئیتی خطاب به 
ترامپ رویس جمهور آمریکا نوشت: تو در 
انتخابات، شکست خواهی خورد؛ ما این را 
می دانیم. بنابراین، تو باید امتیاز بیشــتری 

نسبت به اوباما، به ایران بدهی.
پاسخ ظریف به درخواست مذاکره ترامپ: 
اینکه چــه زمانی بخواهید آن اشــتباه را 

اصلاح کنید، به شما بستگی دارد
در نهایت رئیس دســتگاه دیپلماسی ایران 
به درخواست رئیس جمهور آمریکا واکنش 
نشــان داد و در توئیتی خطاب به ترامپ 
گفت: »مشــاوران شــما - که اکثــراً تا 
الان اخراج شــده اند - قمار احمقانه ای 
انجام دادند. اینکه چه زمانی بخواهید آن 
]اشــتباه[ را اصلاح کنید، به شما بستگی 

دارد«.
ظریف در صفحه توئیتر خود با به اشتراک 
گذاشتن تصویری از توئیت تشکر ترامپ، 
خطــاب به وی نوشــت: »مــا، برخلاف 
اقدامات زیردستان شــما، به تبادل انسان 

دوستانه دست یافتیم«.
وی در واکنــش به درخواســت ترامپ از 
ایران برای انجــام توافق جدید با آمریکا، 
تصریح کرد: »ما زمانی که شما وارد دفتر 
]ریاست جمهوری[ شدید، توافقی داشتیم. 
ایران و دیگــر اعضای برجام هرگز میز را 

ترک نکردند«.
رئیس دستگاه دیپلماســی ایران در ادامه 
افزود: »مشــاوران شــما - کــه اکثراً تا 
الان اخراج شــده اند - قمار احمقانه ای 
انجام دادند. اینکه چه زمانی بخواهید آن 
]اشــتباه[ را اصلاح کنید، به شما بستگی 

دارد«.

مذاکرات توئیتری ترامپ
ترامپ: برای انجام توافق بزرگ، تا بعد از انتخابات صبر نکنید

ظریف: اینکه چه زمانی بخواهید آن اشتباه را اصلاح کنید، به شما بستگی دارد
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شخصیت میرسلیم با وزن ریاست مجلس متناسب تر بود

ترقی: اصولگرایان سنتی  نه سهم 
می خواهند، نه حذف شده اند

عضـو حـزب موتلفـه تاکیـد دارد طیـف باسـابقه و قدیمـی اصولگـرا در انتخابات پیش 
رو نـه سـهم خواهـی کردنـد نـه حذف شـده اند.

بـه گـزارش خبرآنلایـن، مهجوریت طیف سـنتی در جریـان پخت و پزهـای انتخاباتی 
اخیـر اصولگرایـان، موضـوع در نـوع خـود قابـل تاملی بود. پیـش از این، طیف سـنتی 
اصولگـرا اعـم از جامعتیـن و جبهـه پیـروان خـط امـام و رهبـری، نقـش و کارکـردی 
راهبرانـه،در کنـش گـری انتخاباتـی جریـان راسـت بـازی مـی کـرد امـا طـی چنـد 
انتخابـات اخیـر از جملـه انتخابات اسـفندماه طیف جدید اصولگرایـان در روش ائتلافی 
کـه در پیـش گرفـت چنـدان اصراری بـر جایگاه محـوری و مهـم السـابقون اصولگرا 
نداشـت و حتـی تاکید کـرد جامعـه روحانیت نه جایـگاه محوری که مشـورتی در روند 
حرکتـی ایـن ائتـلاف دارد. این رویه در بسـتن لیسـت و بعـد از آن در معـادلات درون 
پارلمانـی تکـرار شـد آنچنان که دسـت سـنتی هـا از هیات رئیسـه مجلـس خالی ماند 

و سـهم هـا بیـن قالیبافـی هـا و پایـداری ها و چنـد نماینده دیگر تقسـیم شـد.
اصـرار میرسـلیم بـر مانـدن در رقابت بر سـر کرسـی ریاسـت مجلـس نیـز نتیجه ای 
جـز چنـد تـک رأی محدود نداشـت او بازهـم نـاکام ماند. اما دلیـل ایجـاد فاصله بین 
دو نسـل از اصولگرایـان و اصـرار موتلفـه بـر در میـدان نگـه داشـتن کاندیدایـش در 
انتخابـات هیـات رئیسـه سـوالاتی بـود کـه بـا حمیدرضـا ترقـی عضو شـاخص حزب 

موتلفـه در میان گذاشـتیم.
آقـای ترقـی! بـه نظـر مـی رسـد طیفـی کـه از آن بـه عنـوان طیـف 
سـنتی و السـابقون اصولگـرا یاد می شـود، تاثیر و نفـوذش در جریان 
اصولگرایـی کاهـش یافتـه اسـت. مصداق آن سـهم پایین در لیسـت 
شـورای ائتـاف و جریـان انتخابات هیئت رئیسـه مجلس بـود. به نظر 

شـما دلیـل این کم نقشـی طیف سـنتی چیسـت؟
وقتـی جریـان اصولگرایـی بـه طـور کلـی وارد یـک ائتـلاف مـی شـود، نبایـد انتظار 
داشـت کـه بخشـی از آن، بـه طـور قطـع در مناصب و انتخاب ها حضور داشـته باشـد 
بلکـه برآینـد انتخـاب اصولگرایان، عمـده ترین هدفی اسـت که مورد اقبـال همه قرار 
گرفتـه اسـت؛ جریـان سـنتی نیـز از ایـن انتخاب نه سـهمی خواسـته و نـه اینکه عدم 

انتخابـش، دلیلـی بر حذف آن اسـت.
بـه طـور طبیعـی در یـک ائتـلاف جریانـی و درون تشـکیلاتی، بایـد نتیجـه آراء را 
پذیرفـت و یقینـا طـرح دیـدگاه و نقطـه نظرات و شـاخص هایـی که از طـرف جریان 
سـنتی بـرای نـوع انتخـاب هـا مطـرح شـده، صرفـا بـه خاطـر ایـن اسـت کـه ذهن 
منتخبیـن و کسـانی کـه تـازه وارد گـود مجلـس شـدند، نسـبت بـه ایـن شـاخص 
هـا حسـاس تـر شـود و دقـت بیشـتری داشـته باشـند امـا نتیجـه بـه لحـاظ پذیرش 
دموکراسـی در درون جریـان اصولگرایـی، مـورد قبول همگان اسـت و هیـچ دغدغه و 

نگرانـی نسـبت بـه نتایـج آن وجود نـدارد.
*یعنـی طیـف سـنتی، بـه نوعـی بیشـتر تبدیـل بـه دیده بـان جریان 

اسـت؟ شـده  اصولگرایی 
دیـده بـان نمـی شـود گفـت امـا در حـال انتقـال تجربیات خـود به نسـل جدیـد و نو 
اسـت و ایـن انتقـال تجربـه هم طبیعتا مسـتلزم این نیسـت کـه حتما خـودش حضور 
فیزیکـی در مناصـب و مسـئولیت ها داشـته باشـد بلکـه تاکیدش بر این اسـت که این 

معیارهـا و تجربیـات، مورد اسـتفاده قـرار بگیرد.
*عنـوان کردیـد کارکـرد امروز طیف سـنتی، بیشـتر انتقـال تجربه به 
نسـل جدیـد اصولگرایـان اسـت، اما ایـن انتقاد مثـا به موتلفـه وارد 

اسـت کـه به جوانـان فرصت عـرض انـدام نمی دهـد و ...
البتـه طبیعتـا ایـن مسـیر تـا حـدی، کند طی شـده اسـت امـا در حـال انجام اسـت و 
بایـد نسـل جـوان بتوانـد خـود را در فعالیـت هـا و کارکردهـای حزبـی اثبـات کنـد تا 
بتوانـد اعتمـاد بدنـه را بـرای بـه دسـت گیـری مسـئولیت هـا در رده هـای بالاتـر به 

بیاورد. دسـت 
*یعنـی حـزب موتلفـه، راه را بـاز کرده امـا جوانـان نمیتواننـد خود را 

کنند؟ اثبـات 
بلـه. در مجامـع عمومـی و کنگـره هـا، راه کامـلا باز اسـت و خوشـبختانه تعـداد قابل 
توجهـی هـم راه پیـدا کرده انـد؛ منتهی موضـع گیری های سیاسـی و کنش سیاسـی 

در جامعـه مـا معمـولا بـا هزینه های سـنگینی همراه اسـت.
ایـن هزینـه سـنگین کنش سیاسـی، برای نسـل جوانی که بـه تازگی مسـئولیت های 
اجرایـی در کشـور مـی گیـرد و مـی خواهـد به زندگی خود سـر و سـامان بدهـد، قابل 
تحمـل نیسـت در حالیکـه بـرای طیف سـنتی و افرادی که سـنی از آنها گذشـته، این 
هزینـه هـا قابـل تحمـل اسـت و دغدغه کنارگذاشـته شـدن از پسـت ها و مسـئولیت 

هـا، کمتر بـرای آنها وجـود دارد.
تـا وقتـی کـه هزینه کنش سیاسـی در جامعـه را کاهش ندهیم، نسـل جـوان که الان 
بـه طـور طبیعـی بـا مشـکلات اقتصـادی گوناگونـی برای سـرپا نگـه داشـتن زندگی 
خـود رو بـه روسـت، بـه راحتـی تـن بـه ورود بـه ویترین هـر حزبـی نمی دهـد و این 
نیازمنـد اولا تغییـر فرهنـگ سیاسـی جامعه و ثانیـا کاهش هزینه های کنش سیاسـی 

است.
*چـرا موتلفـه اصـرار بـه حضـور آقـای میرسـلیم در رقابـت بر سـر 
کرسـی ریاسـت مجلـس داشـت؟ نمـی شـد هـم در مرحلـه لیسـت 
بسـتن هـم انتخابات درون پارلمانـی گزینه های جوانتـر را وارد رقابت 

؟ کنید
شـخصیت افـرادی ماننـد آقـای میرسـلیم از نظر تجربـه، اطلاعات عمومی و شـناخت 
به مشـکلات کشـور و تسـلط بر مسـائل، با وزنی که ریاسـت مجلس به آن نیاز دارد، 
متناسـب تـر اسـت. به ایـن ترتیب، تکیـه حزب]موتلفـه[ به ایشـان، به ایـن دلیل بود 
کـه ایشـان بـرای تحمـل آن هزینـه ها و نیز بـرای طرح دیـدگاه ها و نقطـه نظرات و 
مواضـع حـزب در جامعه، آمادگی بیشـتری داشـت و از طرفی، مورد شـناخت بیشـتری 
از سـوی کسـانی بـود کـه معمولا اعتمادشـان به حـزب، هنوز در گرو شـخصیت های 

آزمایش داده و تجربه شـده، اسـت.  
*امـا آقـای میرسـلیم رای بسـیاری پایینـی آورد و خاف نگاه شـما را 

نشـان مـی دهد
بلـه طبیعـی اسـت. وقتـی در جایگاه مسـئولیت، فـردی توانمندتـر به لحـاظ اجرایی و 
بانشـاط تـر به لحاظ سـن و سـال وجـود دارد، افـراد طبیعتـا به آن سـمت گرایش می 
یابنـد. ایـن، یـک مسـاله طبیعـی اسـت که بایـد از آن اسـتقبال کـرد و در واقـع آن را 
مبـارک شـمرد. عـدم انتخاب آقای میرسـلیم نشـان دهنده این اسـت کـه جامعه دارد 
بـه سـمت جوانگرایـی حرکـت میکنـد و ایـن، نویـد خوبـی بـرای نسـل جوان کشـور 

ماست.
*برخـی اصولگرایـان نزدیـک بـه طیـف سـنتی معتقدنـد کـه نـگاه 
اصولگرایـان سـنتی تکلیـف محورانـه اسـت. فکر نمـی کنید کـه باید 

بـه رقابـت و نتیجـه رقابـت هـم توجه بیشـتری داشـته باشـید؟
بایـد در خـط مشـی سیاسـی، مـورد توجـه قـرار بگیـرد کـه  ایـن موضـوع  قطعـا 
حزب]موتلفـه[ هـم تکلیـف محـوری را از دسـت ندهـد و هـم اینکـه به نتیجـه، توجه 
کافـی و لازم داشـته باشـد چون بـه هر حال اگـر آن تکلیف گرایی، به نتیجه مناسـبی 
نرسـد، ریـزش اعضاء جـدی خواهد بود و در واقـع اعضا نمیتوانند هزینـه فقدان نتیجه 
را تحمـل کننـد. بنابرایـن در آسـیب شناسـی ایـن روش و اصـلاح آن، بایـد دیـدگاه 
 هـای جدیـدی مـورد دقـت قـرار بگیـرد و به تکلیـف گرایـی و نتیجـه، توامـان توجه 

شود.

ایران و سیاست حفظ توافق هسته ای تا تعیین تکلیف تحریم های تسلیحاتی  

حفظ برجام برای هدفی بزرگتر 
چهارشــنبه  شــامگاه 
)27مــه(  خــرداد   7
آمریــکا بــرای قطع 
شرکت های  همکاری 
خارجــی بــا برنامــه 
آخرین  ایران،  هسته ای 
تحریمی  معافیت هــای 
با  مرتبــط  هســته ای 
برجــام را لغو کــرد. با 
معافیت ها،  ایــن  لغــو 
روســی،  شــرکت های 
چینــی و اروپایی که با برنامه هســته ای 
ایران همــکاری می کنند، دیگــر قادر به 
ادامه همکاری نخواهند بــود، مگر اینکه 
تحریم هــای یکجانبــه آمریــکا را زیر پا 
بگذارند. شــرکت های مزبور با استفاده از 
معافیت های هســته ای درگیر پروژه هایی 
نظیر تغییر کاربری راکتور آب سنگین اراک 
و نقل و انتقال اورانیــوم مورد نیاز راکتور 
تحقیقاتی تهران بودند. حالا بعد از لغو این 
معافیت هــا، 60 روز فرصت دارند تا از این 
پروژه ها خارج شــوند. آمریکا همچنین دو 
دانشمند هســته ای ایران با نام های مجید 
آقایــی و امجد ســازگار را تحریم کرد. با 
این حال، آمریکا معافیت تحریمی نیروگاه 
اتمی بوشــهر را 30 روز بیشــتر )90 روز( 
تعییــن کرد که البته ایــن معافیت ارتباط 
چندانی بــا برجام ندارد. ایران اقدام آمریکا 
در لغو معافیت های هسته ای را کم اهمیت 
دانست و آن را در راستای »انحراف افکار 
عمومــی داخلی و جهان از شکســت های 
پی در پــی« واشــنگتن در مقابل تهران 
ارزیابی کرد. بهروز کمالوندی، ســخنگوی 
سازمان انرژی اتمی، با اشاره به این نکته، 
در گفتگو با خبرگزاری ایســنا تصریح کرد 
که لغو معافیت ها برای همکاری هسته ای 
طبق برجــام در عمل هیچ تاثیری بر روند 
کار ایران نــدارد. علاوه بر ایــن، وزارت 
امور خارجه ایران پــس از بیش از دو روز 
تاخیر به لغو معافیت ها واکنش نشــان داد 
و با صدور بیانیه ای اعلام کرد: »جمهوری 
اسلامی ایران از نزدیک آثار فنی و سیاسی 
این اقدام را رصد کــرده و در صورتی که 
منجر به تاثیرات منفی بر حقوق هسته ای 
ایران طبق اسناد بین المللی و مفاد برجام 
شــود، نســبت به اتخاذ گام های عملی و 

حقوقی لازم اقدام خواهد کرد.«
ســازمان انــرژی اتمــی و وزارت امــور 

خارجه، چیزی درباره پاســخ ایران نگفتند. 
اما با بررســی اظهارات مقامات رســمی 
و تحلیل های رســانه ای می توان زمان و 
کلیات پاســخ ایران را حدس زد. براساس 
معافیت های هسته ای، روسیه می توانست 
اورانیوم مصرف شده راکتور تحقیقاتی را از 
ایران خارج کند و بــه ایران اورانیوم غنی 
شــده با خلوص 20 درصــدی وارد کند. 
همچنین، بر اســاس یکــی از معافیت ها، 
شرکت های خارجی می توانند در بازطراحی 
راکتــور آب ســنگین اراک، به نحوی که 
دیگر پلوتونیوم تولید نکند، مشارکت کنند. 
حالا بــا لغو معافیت های هســته ای، این 
شرکت ها ممکن اســت از ادامه مشارکت 
در پــروژه بازطراحی راکتور اراک منصرف 
شوند. کمالوندی گفته است ایران در رابطه 
با بازطراحی راکتور اراک مشــکل خاصی 
ندارد. کار بازطراحی آهسته پیش می رود، 
اما ادامــه دارد. او در این رابطه گفت: »در 
رابطه با بازطراحــی راکتور اراک خیالمان 
راحت اســت؛ چون ما هر دو شکل راکتور 
قدیــم و جدید را خودمــان به تنهایی هم 
می توانیم بســازیم. همین الان طراحی ها 
چه در حوزه راکتور و چه سوخت آن توسط 
نیرو های متخصــص ایرانی در حال انجام 
است. چین و سایر کشــور های اروپایی با 
مــا در این کار همراهــی می کنند، اما کار 
اصلــی طراحــی راکتور و ســوخت آن با 
خودمان است. در ساخت تجهیزات هم این 
توانمندی در نیرو های ایرانی وجود دارد که 
در صورت عدم همراهی دیگران به تنهایی 
آن را انجــام دهند. شــاهد بودیم که مدار 
ثانویه و پمپ ها را خودمان ســاختیم. البته 
روند کار در بازطراحی راکتور اراک به دلیل 
مشــکلاتی که در اجرای برجام و اعمال 
تحریم ها وجود دارد آهســته است، اما کار 

در مسیر خود و رو به جلو جریان دارد.«
ولی لغــو معافیت هــای واردات و صادرات 
سوخت پیچیدگی هایی دارد. ایران می تواند 
طبق برجــام و بدون کمک شــرکت های 
خارجــی کار بازطراحی را ادامــه دهد. اما 
مسئله سوخت هسته ای به این شکل نیست. 
اگر روسیه نتواند به ایران سوخت وارد کند، 
ایران گزینه ای جز تولید ســوخت در داخل 
نخواهــد داشــت. کمالوندی گفته اســت: 
»ســوخت ما در روسیه بدون هیچ مشکلی 
هر وقت نیاز داشــته باشیم به ایران می آید 
و اگر ســوخت موجود تمام شود هم قادریم 

در آینــده خودمان بدون نیاز به کمک هیچ 
کشــوری آن را تولید کنیم.« حال ســوالی 
که اینجا مطرح می شــود، این است که در 
صورتی که روســیه به دلیــل تحریم های 
آمریکا نتوانــد به ایران ســوخت دهد، آیا 
ایران اقدام به تولید ســوخت خواهد کرد؟ 
غنی سازی ایران در چه سحطی خواهد بود؟ 
آیا ایران غنی ســازی 20 درصدی را از سر 
خواهد گرفت؟ پاسخ این سوالات به پاسخ 
ایران به آمریکا بستگی دارد. چنانچه ایران 
غنی ســازی 20 درصدی را از سرگیرد، در 
آن حالــت، ایران از ســطح مجاز در برجام 
بســیار فراتر خواهد رفت. آمریکا به تازگی 
معافیت هــا را لغو کرده و به شــرکت های 
خارجی 60 روز مهلت داده تا از ایران خارج 
شــوند. از این رو، بعید اســت در این مدت 
کوتاه، لغــو معافیت ها تاثیــر آنی و فوری 
بر برنامه هســته ای ایران بگــذارد. به نظر 
می رسد تصمیم سازان ایران در حال ارزیابی 
گزینه ها هستند. سخنگوی وزارت خارجه به 
وضوح گفته اســت که »گام های عملی و 
حقوقی« ایران در پاسخ به لغو معافیت های 

هسته ای، به بروز »تاثیرات منفی« لغو این 
معافیت ها بر حقوق هســته ای ایران منوط 
است. با این وجود به نظر می رسد که پاسخ 
ایران ممکن اســت بعد از مشــخص شدن 
سرنوشت تحریم های تســلیحاتی سازمان 
ملل تعیین شــود. در همین رابطه، مهدی 
محمــدی، تحلیلگر اصولگــرا، در توئیتی 
معافیت های  ترامپ همه  نوشــت: »دولت 
مربوط به همکاری های هسته ای در برجام 
را لغــو کرد. هدف، تحریــک ایران قبل از 
اکتبر اســت. بعد از اکتبر امــا، اگر از یک 
جهش در حوزه غنی سازی کوتاهی کنیم، 
برجام به مثابه یک سلاح هسته ای منفجر 

شده درون ایران عمل خواهد کرد.«
گفتنی اســت که در ماه اکتبر، طبق برجام 
موعد رفع تحریم های تســلیحاتی سازمان 
ملل علیه ایران فرامی رســد. آمریکا قویا 
خواســتار تمدیــد این تحریم ها شــده و 
بــرای این کار یک طــرح دو مرحله ای و 
جنجالی تــدارک دیده که بــر مبنای آن 
آمریــکا در ابتدا قطعنامــه ای با محوریت 
تمدید تحریم های مزبور به شورای امنیت 

ســازمان ملل ارائه می دهد؛ سپس اگر این 
قطعنامه وتو شــد، دولت آمریکا با ادعای 
اینکه از نظر حقوقی هنوز اختیار اســتفاده 
از مکانیســم ماشه را دارد، از این مکانیسم 
سازمان  تحریم های  کل  بازگرداندن  برای 
ملل، از جمله تحریم های تسلیحاتی، علیه 
ایران استفاده خواهد کرد. احتمال موفقیت 
چنین طرحی بســیار اندک است. در چنین 
شــرایطی اگر ایران قبل از ماه اکتبر غنی 
ســازی 20 درصدی را از ســر گیرد، این 
امر عملا بــه مثابه پایان برجام خواهد بود 
و این همان چیزی اســت که آمریکا می 
خواهد. در چنین حالتــی آمریکا می تواند 
حمایت اروپایی ها را در زمینه فعال سازی 
مکانیســم حــل اختلاف به دســت آورد. 
امری کــه اگر محقق شــود، فرصت رفع 
تحریم های تســلیحاتی در اکتبر آینده را 
از تهــران خواهد گرفت. به همین دلیل به 
نظر می رســد ایران برای پاســخ دادن به 
اقدام آمریکا در لغو معافیت های هسته ای، 
حداقل تا مشــخص شدن وضعیت تحریم 

های تسلیحاتی صبر خواهد کرد.

گفت و گو

نایب رئیس مجلس شــورای اســلامی بــا بیان اینکه تا 30 ســال آینده 
30درصد جمعیت ایران بالای 60 ســال هستند، گفت: در زمینه خانواده به 

معنای واقعی کلمه باید تحول ایجاد کنیم.
سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی 
در صفحه شخصی خود با اعلام هشدار نسبت به پیر شدن جمعیت کشور، 

نوشت:

»در زمینــه خانــواده به معنــای واقعی کلمــه باید تحول ایجــاد کنیم؛ 
امــروز خبرها و گزارش های متقن می گویند که کشــورمان به ســرعت 
به ســمت پیری پیش می رود، این خیلی خبر دهشــتناک و بدی اســت. 
 آثــار آن وقتی ظاهر خواهد شــد که هیچ گونه علاجی بــرای آن متصور 

نیست.
*تا 30 سال آینده 30درصد جمعیت ایران بالای 60 سال هستند«.

هشدار توئیتری نایب رئیس؛
به سرعت در حال پیر 
شدن هستیم

ســوتیتر: گفتنی اســت که در ماه اکتبر، طبق برجام موعد رفع تحریم های تســلیحاتی سازمان ملل علیه ایران فرامی رسد. 
آمریکا قویا خواســتار تمدید این تحریم ها شــده و برای این کار یک طرح دو مرحله ای و جنجالی تدارک دیده که بر مبنای 
آن آمریکا در ابتدا قطعنامه ای با محوریت تمدید تحریم های مزبور به شــورای امنیت ســازمان ملل ارائه می دهد؛ ســپس 
اگر این قطعنامه وتو شــد، دولت آمریکا با ادعای اینکه از نظر حقوقی هنوز اختیار اســتفاده از مکانیســم ماشه را دارد، از این 
مکانیســم برای بازگرداندن کل تحریم های ســازمان ملل، از جمله تحریم های تسلیحاتی، علیه ایران استفاده خواهد کرد. 

احتمال موفقیت چینین طرحی بسیار اندک است
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قوه قضائیه درباره سود حســاب های سپرده این نهاد اعلام کرد: 
کل ســود متعلقه به این حســاب ها )بر اساس محاسبات سیستم 
بانکی( در سال 1398، مبلغ ۴30 میلیارد تومان )معادل حدود 3.3 
درصد کل اعتبارات قوه قضائیه در سال 98( بوده است که از این 
میزان در ســال 98 حدود ۴00 میلیارد تومان هزینه شــده است. 
حدود 130 میلیارد تومان از این مبلغ، مســتقیماً به دادگســتری 
استان ها و به میزان حدود 270 میلیارد تومان نیز به سازمان های 

وابسته و واحدهای ستادی اداری تخصیص یافته.
گزارش هزینه کرد ســود سپرده حساب های قوه قضائیه: سود کل 

حساب ها در سال 1398، مبلغ ۴30 میلیارد تومان بود
در پی وعده رییس قوه قضاییه در نخستین ماه های انتصاب وی 
مبنی بر ارائه گزارش صریح و شفاف درخصوص حساب های قوه 
قضاییه، گزارش جامع قوه قضاییــه درخصوص نحوه هزینه کرد 

سود حساب های سپرده دستگاه قضایی منتشر شد.
گــزارش جامع قوه قضاییــه درخصوص نحوه هزینه کرد ســود 
حســاب های سپرده دستگاه قضا حکایت از این دارد که کل سود 
متعلقه به این حســاب ها در سال 1398، مبلغ ۴30 میلیارد تومان 
بوده که از این میزان حدود ۴00 میلیارد تومان هزینه شده است.

متن این گزارش به شرح زیر است؛
باسمه تعالی

گزارش جامع قوه قضاییه در خصوص نحوه هزینه کرد سود 
حساب های سپرده دستگاه قضا

یکســال قبل و در نخســتین ماه های انتصاب حجت الاسلام و 
المســلمین رئیسی به ریاســت قوه قضائیه، از ناحیه ایشان وعده 
داده شــد تا درباره حســاب های دســتگاه قضائی علاوه بر ارائه 
گــزارش به محضر مقام معظم رهبری دام ظله العالی، به صورت 
صریح و شــفاف به مــردم نیز گزارش داده شــود. آن روزها که 
بحث های زیادی درباره میزان ســود و محــل هزینه کرد آن ها 

مطرح بود، وعده شفافیت حساب ها، گام بزرگی قلمداد می شد.
هر چند رئیس دســتگاه قضا در همان ابتدا با تغییر نحوه برداشت 
از حســاب های مذکور و تبدیل آن از یک امضاء به سه امضاء و 
تقلیل تعداد حســاب ها به 5 حساب به نام قوه قضائیه، گام مهمی 
در جهت انضباط مالی و ایجاد شــفافیت برداشت، اما او به همین 
مقدار بسنده نکرد و حالا شاهد آنیم که با اعلام جزئیات عملکرد 
این حســاب ها و محل هزینه کرد سود آن، شفافیت در این حوزه 

را تکمیل کرده است.
دو محور اصلی گزارش قوه قضائیه شامل »منشاء این حساب ها« 

و »سود حاصل از سپرده ها« به شرح زیر است:
الف( منشاء حساب سپرده قوه قضائیه

بر خلاف برخی ادعاها و اظهار نظرها، تمامی وجوهی که مردم به 
هر دلیلی به هریک از حســاب های قوه قضائیه پرداخت می کنند، 

به حســاب خزانه دولت جمهوری اسلامی ایران واریز می شود و 
براســاس ضوابط قانونی، امکان برداشت از آن برای قوه قضائیه 
مطلقاً وجود ندارد. این وجوه که شــامل مواردی همچون هزینه 
دادرسی )ابطال تمبر دعاوی( خسارت احتمالی، وجوه توقیفی و... 
می شــود، در مواردی )همچون هزینه دادرسی( غیر قابل برگشت 
است، اما در مواردی )همچون خسارت احتمالی یا وجوه توقیفی( 
که قابل برگشت اســت، در هرماه درصدی از این وجوه از ناحیه 
خزانه جهت استرداد وجوه سپرده به صورت تنخواه در اختیار قوه 
قضائیه قرار می گیرد و ذیحســاب مربوطه به استناد حکم قاضی، 
مجوز استرداد را صادر می کند و اینگونه نیست که دستگاه قضائی 
مســتقیماً و راساً به برداشت از آن وجوه و استرداد آن به شخص 

ذینفع مبادرت کند.
اما منشــاء وجوه این حســابها، به آنجا باز می گردد که ســال ها 
قبل )حدود ســه دهه پیش( مدیران وقت دستگاه قضائی اعلام 
کردند که بودجه مصوّب، تکافوی هزینه های ضروری و نیازهای 
روزافزون مردم به خدمات متنوع دســتگاه قضائی را نمی دهد و 
لازم است افزون بر بودجه مصوّب، برای رفع این نیاز ها، چاره ای 
اندیشــیده شــود. با توجه بــه محدودیت ها و تنگناهای شــدید 
بودجه ای قوه قضائیه در ادوار مختلف، راهکاری مطرح شــد که 

همان راه، منشاء حساب های کنونی گردید.
بر اساس این راهکار و پس از استیذان از مقام معظم رهبری دام 
ظلــه العالی و طی مراحل قانونــی و اداری، مبلغ معینی از خزانه 
جمهوری اســلامی ایران بصورت »غیر قابل برداشت« و صرفاً 
بلوکه شده در حســاب )یا حساب هایی( متمرکز نزد بانک دولتی 
»ملی« ســپرده شده و صرفاً از محل ســود آن، برخی حوائج و 

ضروریات دستگاه قضائی برطرف شود.
اما این مهم نیازمند مصوبات قانونی و طی مراحل اداری مربوطه 
بود. از این رو، شــورای پول و اعتبار بعنوان بالاترین مرجع مالی 
کشور، نسبت به تصویب آن )و تصویب افزایش موجودی حساب( 
اقدام و مراتب را جهت طی شــدن روند اداری به بانک مرکزی 
ابــلاغ نمود. بانک مرکزی هم پس از انجــام فرایندهای قانونی 
نظارتــی و اداری، موضوع را به بانک ملــی بعنوان بانک دولتی 
عامل، ابلاغ و دستور افتتاح حساب و تمرکز میزان معینی از وجوه 
خزانــه در آن را صادر نمــود. در ادامه نیز مراتب از طریق وزارت 

اقتصاد و خزانه داری کل دنبال گردیده است.
ب( سود حساب های سپرده قوه قضائیه

1- کل سود متعلقه به این حساب ها )بر اساس محاسبات سیستم 
بانکی( در سال 1398، مبلغ ۴30 میلیارد تومان )معادل حدود 3.3 
درصد کل اعتبارات قوه قضائیه در سال 98( بوده است که از این 
میزان در ســال 98 حدود ۴00 میلیارد تومان هزینه شــده است. 
حدود 130 میلیارد تومان از این مبلغ، مســتقیماً به دادگســتری 

استان ها و به میزان حدود 270 میلیارد تومان نیز به سازمان های 
وابســته و واحدهای ســتادی اداری تخصیص یافته که اکثر این 

مبالغ نیز با واسطه در استان ها هزینه گردیده است.
2- از مجموع حدود 130 میلیارد تومان منابع پرداختی به اســتانها، 
61.29 درصــد در حوزه عمرانی، 20.21 درصد در حوزه رســیدگی 
ویژه به پرونده های معطله و تسهیل امور جاری دادگستری و 18.50 

درصد نیز به عنوان مصوبات سفرهای استانی هزینه گردیده است.
3- از مجمــوع حــدود 270 میلیــارد تومان منابــع پرداختی به 
ســازمان های تابعــه و واحدهــای اداری، 77.27 درصد در امور 
عمرانــی و زیربنایی، 6.15 درصد در حوزه توســعه زیرســاخت 
فناوری هــای نوین عدالــت الکترونیــک، 6.01 درصد در حوزه 
رســیدگی به پرونده ها و پیگیری گزارش ها و شــکایات مردمی، 
5.69 درصــد در حوزه آموزش قضات و کارآموزان قضایی، 3.8۴ 
درصد در حوزه توسعه نظارت و ارتقاء سلامت درون قوه قضائیه و 
1.03 درصد در حوزه پژوهش و بهبود روندها و برنامه های تحولی 
هزینه گردیده است.۴- سیاست اصولی قوه قضائیه در دوره جدید، 
تزریق سود وجوه مذکور به همه استان های کشور بوده و این مهم 
با در نظر گرفتن زیرســاخت های هر اســتان، میزان پرونده های 
متشــکله، تعداد پرونده های معوّقه و... و پس از نیاز سنجی دقیق 
در راستای ماموریت های دستگاه قضایی در دوره تحول، صورت 
می گیرد. بخشــی از این وجوه در سفرهای استانی و بخشی از آن 
براســاس برنامه ریزی ها و تمهیدات، توسط معاونت های مختلف 

تخصیص می یابد.
5- مهمترین حوزه هایی که استان ها، سود حساب های مذکور را 

در آن هزینه کرده اند به شرح زیر می باشد:
الف: حوزه عمرانی و تملک دارایی

الف-1( احداث بنا: شامل احداث، تجهیز و بازسازی ساختمان های 
دادگستری، مجتمع های قضائی حقوقی و کیفری، مجتمع قضائی 
خانــواده و اطفال، مجتمع ویــژه اقتصادی، پزشــکی قانونی و 
آزمایشــگاه های مورد نیاز در شهرهای مختلف هر استان، ادارات 
ثبت اســناد و املاک، دفاتر استانی ســازمان بازرسی کل کشور، 
همچنین بازسازی و احداث )جابجائی( زندان ها و تجهیز و بهبود 

امکانات درمانی و رفاهی مراکز نگهداری محکومین و....
الف-2( اجاره ســاختمان های اداری مورد نیاز: در حوزه عمرانی، 
افزون بر موارد فوق، کشــف نیازهای مردم و ضرورت تســریع 
در رســیدگی به آن، امکان تاخیر برای احــداث بنا را عملًا غیر 
ممکن می سازد. در چنین شرایطی، چاره ای جز استفاده از املاک 
اســتیجاری برای تسریع در ارائه خدمات به مردم وجود ندارد؛ لذا 
در یکسال گذشته در بسیاری از شهرها و بخش ها، ده ها ساختمان 
جهــت واحدهــای قضایی، شــوراهای حل اختــلاف، خوابگاه 
دانشجویان و کارآموزان قضایی، واحدهای ثبتی و پزشکی قانونی 

با همین رویکرد ایجاد شــده و همین رویه، مردم را از تردد بین 
شهرها و یا رفتن به مرکز استان نجات داده است.

الــف-3( تکمیل و تجهیز واحدهای درمانی: افزون بر دو دســته 
اصلــی فوق، تامین نیازمندی های درمانی اعم از تکمیل و تجهیز 
بیمارســتان ها و مراکز درمانی قوه قضائیه در سراسر کشور هم از 

جمله اموری است که نسبت به آن اهتمام وجود داشته است.
ب: رسیدگی به پرونده ها و تسهیل امور جاری

در سراســر کشور، پرونده هایی وجود داشت که سال ها از تشکیل 
آن گذشته و به دلایل مختلف، همچنان مفتوح و بلاتکلیف مانده 
بود. از دیگر ســو، سیل پرونده های جدید، فرصتی برای رسیدگی 
به آن ها نمی داد. بســیاری از این پرونده ها، به دلیل تعداد بالای 
شــکات، موجبات نارضایتی عمومی را ایجاد کرده بود. رسیدگی 
فوری بــه این پرونده ها نیازمند حضور مســتمر و بدون تعطیلی 
قضــات و کارکنان قضائی در روزهای تعطیل و یا انجام اقدامات 
کارشناســی و... بود که انجام آن وپرداخت هزینه های مربوطه، از 

محل فوق الذکر تامین شده است.
افــزون برموارد فوق، امور متعددی مثــل تامین ملزومات اداری، 
توســعه زیرســاخت های الکترونیک و تســهیل امــور بر پایه 
ســامانه های مجازی، پرداخت وجوهی به ستاد دیه، پرداخت وام 
قرض الحســنه به مجموعه کادر قضائی در قالب صندوق تعاون 
اســتان، کمک به آزادی زندانیان و ... نیز از امور متعارف و جاری 
مراجع قضائی در سراســر کشور اســت که بخشی از وجوه لازم 
برای رتق و فتق این امور، از محل فوق الذکر تامین گردیده است.

ج: اجرای مصوبات سفرهای استانی
تا پایان سال 98 هشت استان در قالب سفراستانی میزبان رئیس 
و مســولان عالی قضایی بودند و در آن سفرها، پس از مشاهده 
مستقیم مشکلات و معضلات دورترین نقاط هر استان، تصمیات 
موثری برای رفع آن ها اتخاذ گردید. بخشــی از وجوه لازم برای 

اجرای این مصوبات، از محل سود سپرده ها تامین شده است.
جزئیــات میزان وجوه پرداختی و محل هزینه کرد آن به تفکیک 

استان ها در قالب پیوست شماره یک می باشد.
6- علاوه بر وجوهی که مســتقیماً به واحدهای استانی پرداخت 
گردیده، موارد مختلفی نیز توسط واحدهای ستادی، برای پیشبرد 
ماموریت های محوله در مرکز یا اســتان ها از همین محل تامین 

اعتبار گردیده است که عبارتست از:
الف( حوزه آموزش قضات و کارآموزان قضایی

تربیت کادر قضائی کارآمد از مهمترین دغدغه های ریاست محترم 
قوه قضائیه است و با توجه به نیاز روزافزون جامعه به این خدمات، 

ضروری است به هر طریق ممکن، در این مهم تسریع گردد.
ب( حوزه پژوهش، بهبود روندها و برنامه تحول

بسترســازی برای اجرای طرح تحول قــوه قضائیه نیازمند آینده 

پژوهی و بکارگیری متخصصان امور فقهی و حقوقی در این مسیر 
اســت و هم اکنون ارتباطات خوبی بین دستگاه قضائی و حوزه و 
دانشگاه با همین هدف ایجاد شده است که ثمرات آن را می توان 

در تغییر رویکرد در موضوعات مختلف قضائی ملاحظه نمود.
ج( حوزه توسعه نظارت و ارتقاء سامت درون قوه

دغدغه پاک و عاری از فســاد بودن مجموعه قضایی و جلوگیری 
از نفوذ صاحبان ثروت و قدرت، مستلزم نظارت و ارزیابی مستمر 
عملکرد قضات و همکاران اداری و تقویت نظارت های همه جانبه 
و تخصصی بر اقدامات آنهاست که در این زمینه، متخصصان امر 

بکارگیری شده اند.
د( حوزه عمرانی و امور زیربنایی

تامین زیرساخت های اداری متناسب با شان مردم و ارائه خدمات 
بهتر، مستلزم صرف وجوه سنگین و قابل توجه در این حوزه است 
و معمولا بخش عظیمی از بودجه دســتگاه قضائی در این مسیر 

صرف می شود.
ه( حوزه رسیدگی به پرونده ها و پیگیری گزارش ها و شکایات 

مردمی
پرونده هــای مهم و ویژه اقتصــادی و بعضا با ابعــاد ملی و نیز 
پرونده های معطله و کثیرالشــاکی و همچنیــن اقدامات ویژه و 
فــوری قضائی را نمی توان با رونــد معمول و متعارف محاکم، به 
فوریت به نتیجه رساند و لازم است برای نیل به نتیجه ای فوری 
و در عین حال برخوردار از اتقان، از متخصصان و کارشناســان و 

قضات باتجربه خارج از روال معمول بهره برد.
افزون بر بخش پیشــین، ضرورت پیگیــری انبوه گزارش های 
مردمی، مســتلزم بکارگیــری نیروهای خدوم و فعالی اســت 
کــه دغدغه خدمت بــه مردم را با تخصــص عجین کرده اند. 
در دوره مدیریت جدید قوه قضائیه، ســفر مقامات قضائی و یا 
متخصصان و بازرســان ویژه و ... به اقصی نقاط کشــور برای 
پیگیری گزارش های واصله، به امــری معمول و متعارف بدل 
گردیده اســت که پیگیری این گزارش ها و شــکایات، نیازمند 

صرف هزینه نیز می باشد.
و( حوزه توسعه زیر ساخت فن آوری های نوین عدالت الکترونیک
لزوم حرکت به ســمت دادگســتری هوشــمند و تحقق عدالت 
الکترونیک و جبران فوری عقب ماندگی های گذشــته و حفظ و 
تقویت زیرساخت های فناورانه موجود، به منظور تسریع و تسهیل 
دسترســی مردم به خدمات قضایی، نیاز به سرمایه گذاری در این 
حوزه را روز به روز بیشــتر می کند. هم اکنون بخش های مهمی 
از خدمات قضائی بر پایه ســامانه های الکترونیکی ارائه می شود و 
در آینده، شــاهد تحولات چشمگیر در این حوزه خواهیم بود که 
گزارش جزئیات آن به تفکیک حوزه های 6 گانه فوق، به شــرح 

جدول پیوست شماره دو می باشد.

گزارش هزینه کرد سود سپرده حساب های قوه قضائیه:

حساب های حاشیه ساز شفاف شد
سود کل حساب ها در سال ۱۳۹۸، مبلغ ۴۳۰ میلیارد تومان 
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رییس پلیس  راه فرماندهی انتظامی خراسان  رضوی گفت: ترافیک و تردد خودروها در مبادی 
خروجی مشهد طی تعطیلات اخیر نسبت به روزهای عادی ۴0 درصد افزایش یافته  است.

به گزارش صبح امروز به نقل از ایرنا، سرهنگ هادی امیدوار افزود: ترافیک جاده های ورودی 
مشــهد نیز طی روزهای اخیر 18 درصد افزایش داشته  است.وی ادامه داد: همچنین تردد در 
جاده های ورودی و خروجی اســتان خراســان رضوی طی سه روز گذشته نسبت به روزهای 
عادی 13 درصد افزایش یافته  اســت.رییس پلیس  راه فرماندهی انتظامی خراســان  رضوی 
گفــت: در حال حاضر ترافیک در جاده های ورودی مشــهد از ســوی تربت حیدریه، قوچان، 

نیشــابور و چناران پرحجم است.افزایش تردد و سفرهای درون استانی در شرایطی است که 
طبق اعلام دانشگاه علوم پزشکی مشهد، این کلانشهر از نظر شیوع کرونا در وضعیت قرمز 
و اســتان خراسان رضوی در وضعیت هشدار قرار دارد.براســاس آخرین آمار رسمی تا ظهر 
جمعه 16 خرداد 167 هزار و 156 نفر در ایران به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با 
فوت 63 نفر در 2۴ ساعت گذشته تعداد جان باختگان کرونا در کشور به هشت هزار و 13۴ 
نفر رسید.براساس این گزارش تاکنون 129 هزار و 7۴1 نفر از بیماران مبتلا به کووید19 در 

کشور بهبود یافته و از بیمارستان مرخص شده اند.

افزایش ۴۰ درصدی 
ترافیک در خروجی های 
مشهد

مقایسه روزهای قرنطینه و رفع محدودیت ها در مهار کرونا در صبح امروز: 

موج دوم کرونا در کمین مردم 
شروع کرونا در 

ایران
 29 تاریــخ  در    
بهمــن 1398، بــه 
بیمار   2 فــوت  دنبال 
تنفســی  عــوارض  با 
کامکار  بیمارســتان  در 
دربــارهٔ  قم،شــایعاتی 
به  بیمــاران  این  مرگ 
علــت کروناویروس در 
ایــران شــکل گرفت. 
اما دانشــگاه علوم پزشــکی قم با تکذیب 
شــایعات مربوط به مبتلا بودن این دو بیمار 
فوت شــده به کروناویروس، اعلام کرد که 
تاکنون هیچ گونه شواهدی تشخیصی مبنی 
بر ابتلا به بیماری کرونا دیده نشده اســت. 
در تاریخ 30 بهمــن اولین موارد از کرونای 
جدید در شــهر قم از طریق روابط عمومی 
وزارت بهداشــت گزارش شد. رئیس مرکز 
اطلاع رســانی و روابــط عمومــی وزارت 
بهداشت اعلام کرد که نتایج آزمایش اولیه 
2 مــورد از موارد مشــکوک را از نظر ابتلا 
به کروناویروس، مثبت گزارش شده اســت. 
بیمارســتان کامکار قم نیــز بعنوان محل 
قرنطینه و مراجعه بیماران و موارد مشکوک 
به کرونا مشخص شد. در همین روز، رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد که در 
چهار روز گذشته شاهد گسترش بیماری های 
تنفســی در قم بودیم و طی این مدت 2 نفر 
در یکی از بیمارستان های قم بر اثر بیماری 
تنفسی فوت کردند که امروز تست اولیه این 
دو فرد در مــورد بیماری کرونا مثبت اعلام 
شــد.خبرگزاری ایلنا به نقل از منابع آگاه در 
30 بهمن ادعا کرد که شش نفر هم در حال 
حاضر به دلیل ابتلا به ویروس کرونا بستری 
هســتند که خانواده و نزدیکان این افراد در 
قرنطینه به سر می برند. در 2 اسفند، با اعلام 
رسمی فوت شــدن چهار نفر، ایران پس از 
چین بیشترین تلفات ناشی از کروناویروس 

را داشته است.
انتقال کرونا از ایران به ۱6 کشور دنیا

تا روز نهم اســفند، 16 کشور کانادا، لبنان، 
امارات، بحرین، کویت، افغانســتان، عراق، 
استونی،  چین،  گرجستان،  پاکستان،  عمان، 
نیوزلند، بلاروس، بریتانیا و آذربایجان اعلام 
کرده اند که افرادی مبتلا به کروناویروس را 

شناسایی کرده اند که از مبدأ ایران آمده اند.
عامل کرونا در ایران

در تاریخ چهارم اسفند، وزیر بهداشت اعلام 
کرد که یکی از فوتی ها در قم بازرگانی بود 

که سفرهایی به چین داشته است.
و در همان روزهای ابتدایی اسفند ماه سال 
گذشته، با توجه به شــیوع کردنا در ایران، 
ستاد مبارزه با کرونا جهت مهار و پیشگیری 
از اپیدمــی این ویروس منحــوس تمامی 

مقاطع تحصیلی را تعطیل کرد.
بحران کرونا

ورود ویــروس کووید-19 در اوایل اســفند 
ســال جاری به ایران، کشور ما را با بحران 
جدید و جــدی روبرو کرد که اگرچه وزارت 
بهداشــت و دیگر سازمان ها سعی بر کنترل 
و پیشــگیری از این بیماری داشته اما این 
ویروس ناشــناخته به سرعت در کل کشور 
شیوع پیدا کرده و به یک اپیدمی تبدیل شد.

آموزش و پرورش
هشــدارهای بهداشتی مبنی بر پیشگیری از 
شــیوع این بیماری به تنهایی کارساز نبوده 
ومسیولین ” به نقل از روابط عمومی آموزش 
و پرورش استان” مجبور به تعطیلی مدارس 
گرفته تا حداقل خطر را در بین دانش آموزان 
و مراکــز تجمعی بــه حداقل برســانند اما 
این تنها دســتورالعمل مبنی بر پیشــگیری 
و کنتــرل این بیماری نشــد و برگزاری هر 
تجمعی ممنوع اعلام شد و با هشدار “فعلا 
در خانه بمانید، خانه امن ترین مکان است” 
مردم را به یــک قرنطینگی خانگی دعوت 

کردند امــا با توجه به نزدیک بودن ســال 
جدید و آیین ســنتی عید نوروز، بســیاری 
از مردم هشــدارها را جدی نگرفته و راهی 
بازارها و اماکن پر تردد شده که این عمل و 
بی توجهی عده از مردم تمام شــهر و کشور 
را متضــرر کرد؛ تا جایی کــه رهبر انقلاب 
اســلامی برای فرهنگ سازی بهتر و بیشتر 

سفر هرساله خود به مشهد را لغو کردند.
آستان قدس رضوی

در ادامــه این اقدام تولییت آســتان قدس 
رضوی با درخواست ستاد مبارزه با کرونا در 
جهت حفظ سلامت زایران در ابتدا با اعمال 
محدودیت هایــی برای زیارت در نظر گرفته 
و در نهایــت مجبور به تعطیلی موقت حریم 
رضوی موافقت کرده تا بــا این عمل مانع 
از سفر مردم از دیگر شــهرها برای زیارت 
شــده و اعلام کردند امسال تمام مراسمات 

نوروزی به صورت مجازی برگزار می شود.
استانداری

در همین راســتا اســتاندار خراسان رضوی 
67درصد سفرهای ریلی به مشهد را کاهش 
داده و در ورودی و خروجی های شــهر نیز 

محدودیت و ممنوعیت را اعمال کردند.
وزارت بهداشت

امــا تمام این  راهکارها به تنهایی کار ســاز 
نبوده چرا که مردم با حاضر شدن در سطح 
شــهر می توانند ناقل این بیماری باشــند و 
همان طور که دکتــر حریرچی، معاون وزیر 
بهداشــت در ســفر به مشــهد و بازدید از 
مراکزی که بیماران کرونایی تحت کنترل و 
درمان بوده به صراحت اعلام کردند ظرفیت 
پزشکی مشهد محدود بوده و در صورتی که 
سفری به این اســتان صورت بگیرد فاجعه 

انسانی به بار می آید.
اعمــال سیاســت های حداکثــری  بــا  و 
محدودیتی از طرف دولت و ستاد کرونا، در 
هفته دوم فروردین تعداد مبتلایان به کرونا 
کاهش چشــمگیری داشــته و آمار مرگ و 
میر نیز ســیر نزولی پیدا کرده و تا 900 نفر 
کاهش پیدا کرد اما با حذف این سیاست ها 
در روزهای اخیر شاهد موج جدیدی از کرونا 

در ایران هستیم. 
اما با برداشته شدن سیاست های محدودیتی 
آمار مبتلایــان به کرونــا در روزهای اخیر 
مجدد ســیر صعودی پیدا کرد با این تفاوت 
که اکنون بیمارســتان های ما در شــرایط 
مطلوبی قرار داشــته و امکان ارائه خدمات 
بهتری بــه مبتلایان داشــته و از ظرفیت 
بیشتری برخوردار بوده و در نتیجه با کاهش 

مرگ و میر ناشی از کرونا روبرو بوده ایم.
چند روز پیش وزیر بهداشت پس از سفر به 
مشهد جهت بازدید از وضعیت حریم رضوی 
و دستور بازگشایی 2۴ ساعته حرم در جمع 
مدیــران و خبرنگاران گفت: مردم مشــهد 
دیگر از ماسک اســتفاده نکرده و از رعایت 

پروتکل های بهداشتی خسته شدند.
نمکــی بیــان کــرد: امــکان اعمــال 
محدودیت ها فعلا وجود نداشــته اما اگر 
مردم به این بی توجهی ادامه دهند قطعا 
شــاهد موج دوم کرونا بــوده و فاجعه ای 
دیگر رخ می دهد.معاون بهداشتی و رئیس 

مرکز بهداشــت اســتان خراسان رضوی 
دکتــر مهــدی قلیــان اول در گفت وگو 
بــا خبرنگار صبــح امــروز در خصوص 
جهش یافتگــی این ویــروس گفت: این 
ویروس بــر خلاف دیگــر ویروس های 
هم خانواده خود یعنی ســاس و مرس بر 
اثر گرما از بین نمی رود.وی تصریح کرد: 
متأسفانه در نقاط گرمسیر کشور که دمای 
هوا، بالای ۴0 درجه اســت ما نیز شاهد 
پیک بیماری هســتیم و ازآنجایی که این 
این وجود  امکان  ناشناخته است  ویروس 
دارد که جهش یافته باشــد و متأســفانه 
در بیمارســتان های نقاط گرمسیر کشور 
ازجملــه اهواز و خوزســتان و بندرعباس 
افراد زیــادی کرونا مثبت اعلام شــده و 
بستری هســتند، پس به گرم شدن هوا 
امیدی نداشــته باشــیم و از اصول اولیه 

بهداشتی غافل نشویم.
همه مبتا به کرونا هستند

وی با اشــاره به اینکه مشــهد یک شهر 
فراملی اســت خاطرنشان کرد: ریشه کن 
کردن ایــن ویروس امکان پذیر نیســت 
چراکه هنوز واکسنی در اختیار نداریم پس 
وظیفه افراد جامعه این است که زندگی با 
کرونا را یاد بگیرند و به این باور برســند 
هر شخصی که روبه روی آن ها قرار دارد 
کرونا مثبت اســت مگر اینکه خلاف آن 

ثابت شود.
زندگی مسالمت آمیز با کرونا

قلیان ابــراز کرد: حداقل بیســت درصد 
از افــراد جامعه ممکن اســت حامل این 
ویروس باشند و حتی با یک گفت وگوی 
ساده بین دو نفر که فاصله آن ها کمتر از 
یک متر و بیست سانت است، از فرد بیمار 
به فرد سالم این ویروس منتقل شود، پس 
اولین و ساده ترین راهکار پیش گیری، این 
اســت که در اماکن عمومی، افراد، حتماً 
از ماسک استفاده کنند مخصوصاً زائرینی 
که به حرم مطهر مشــرف می شــوند، با 
توجــه به اینکه از تمام نقاط کشــور زائر 
داریــم. پس بااین حال، وضعیت مشــهد 
هم در حد قرمزاســت چراکه یک شــهر 
فراملی می باشد و ما از زائرین و مجاورین 
و همشهریان مشــهدی تقاضا داریم که 
در مرحله اول از ماســک و بعد شستشو 
بــا آب و صابون و یا مــاده ضدعفونی را 
فراموش نکرده و به فکر سلامتی خود و 

هم نوعانشان باشند.
مهار یا موج دوم کرونا؟

رئیس مرکز بهداشــت اســتان خراسان 
رضوی جــدی گرفتن ایــن ویروس را 
ضروری دانســت و افزود: در مشهد هنوز 
موج دوم کرونا با باز شدن مراکز عمومی و 
برداشته شدن محدودیت ها، اتفاق نیفتاده 
اما همچنان که از جنوب کشور آغازشده 
اســت قابل پیش بینی اســت، اگر مردم 
اصول اولیه بهداشــتی را جــدی نگیرند 
موج دوم کرونا به شــکل قوی تر از موج 
اول آن گریبان گیر همشهریان مشهدی 
خواهد شد پس انتشار و جهش یافته شدن 

ویروس به رفتار مردم برمی گردد.

وضعیت مطلوب بیمارستان ها در 
خصوص کرونا

دکتر قلیان اول در خصوص وضعیت بخش 
بستری استان اعلام کرد: بیماری کرونا در 
مشهد در بخش بستری در حد مهار است، 
درواقــع معیار ما از کلمــه مهار بدین معنا 
اســت که ما جوابگوی ورودی و خروجی 
بیمارانمان هســتیم پس بــه معنای صفر 
شدن نیست و در طول روز به طور میانگین 
حدود هفتاد تا هشتاد بیمار با علائم بیماری 
تنفسی در بخش های بستری زیرمجموعه 
پذیرش  دانشــگاه علوم پزشکی مشــهد 
می شوند که این تعداد به صورت پراکنده در 
بیمارســتان های کل تحت پوشش هستند 
که شــامل برخی شهرســتان ها و مشهد 

می باشد.
بستری روزانه ۷۰ تا 8۰ مورد کرونا

وی افزود: از این تعداد که به طور میانگین 
هفتاد تا هشــتاد مورد برآورد می شود که 
در بخش های بالینی بســتری هســتند و 
مشکوک به این بیماری می باشند، ممکن 
اســت پانزده تا بیست مورد تست کرونای 
آن ها مثبت باشد که در سامانه سینا توسط 
همــکاران ما، خانواده هــا و محل زندگی 
از  آن ها غربالگری می شود، همچنین غیر 
موارد بستری شده، تست سرپایی در مراکز 

ما از افراد مشــکوک می گیرند که وضعیت 
افراد جامعه سنجیده شود و به طور میانگین 
از 250 تا 300 نمونه در روز، هشتاد تا صد 
مورد، مثبت اعلام می شــود که در ظاهر 
حال عمومی آن ها خوب اســت اما تست 
حلق و بینی آن ها مثبت شــده و این بدان 
معناست که هنوز چرخه انتقال ویروس در 

سطح شهر وجود دارد.
کاهش چرخه انتقال با رعایت 

پروتکل های بهداشتی
معاون بهداشــتی و رئیس مرکز بهداشت 
استان خراســان رضوی بیان کرد: زندگی 
مســالمت آمیز با کرونا بدین معنا است که 
با توجه بــه نیازهای روزمره خود در مراکز 
اما  عمومی می توانیم تردد داشــته باشیم 
در اولین مرحله از ماسک استفاده کرده تا 
چرخه انتقال را از صد به ده درصد برسانیم 

و دوم از تماس دســت ها با چشم و بینی 
و گوش خودداری کنیم، ســوم اینکه برای 
حفظ ســلامت خــود و عزیزانمان فاصله 
اجتماعــی را از یاد نبریــم و از تجمعات 

بپرهیزیم. 
آخرین آمار کرونا در ایران

کیانوش جهانپور رییس مرکز اطلاع رسانی 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
ایران به ارائه اطلاعات درباره آخرین آمار 
ابتــلای قطعی به ویــروس کرونا و موارد 

فوت ناشی از آن در این کشور پرداخت.
بر اســاس اطلاعات ارائه شــده از سوی 
رییس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی ایران تا روز جمعه 

16 خرداد 1399؛ 
در 2۴ ساعت گذشــته دو میلیون و 886 
بیمار جدید مبتلا بــه کووید-19 در ایران 

شناسایی شد. 
بدین ترتیب تعداد مبتلایان به کووید-19 

در ایران به 167 هزار و 156نفر رسید.
تعداد دو میلیون و 573 نفر از این بیماران 
نیز در وضعیت شــدید ایــن بیماری و به 
نوعی بحرانی تحت مراقبت در بخش های 

آی سی یو قرار دارند.
در طول 2۴ ساعت گذشته 63 بیمار دیگر 

جان باختند.
بدین ترتیب تعداد قربانیان از زمان شــیوع 
این بیماری در ایــران تاکنون 8.13۴ نفر 

اعلام شد.
تاکنــون 129.7۴1 نفــر بهبودیافته و از 

بیمارستان ترخیص شده اند.
 در مجموع نیز 1 میلیون و ۴0 هزار و 289 
آزمایش تشــخیص کوویــد-19 در ایران 

انجام شده است.
قرمز است.  وضعیت خوزســتان همچنان 
کرمان،  کردســتان،  هرمزگان،  استانهای 
کرمانشاه، بوشهر و آذربایجان های شرقی 

و غربی در وضعیت هشدار قرار دارند.
در 2۴ ساعت گذشــته در 13 استان هیچ 
موردی از فوتی و در 5 اســتان فقط یک 
مــورد فوتی بــر اثر کوویــد-19 گزارش 
شده اســت. اما افزایش نســبی فوتی ها 
 را شــاهد هســتیم که امیدواریم استثنایی

 باشد

سوختگی پسر جوان 
بر اثر انفجار منزل مسکونی

افسـر نگهبـان سـازمان آتش نشـانی مشـهد گفـت: در پی وقـوع انفجـار در منزلی 
مسـکونی در بلـوار مصـلای ایـن شـهر، یک پسـر جوان به شـدت دچار سـوختگی 

. شد
بـه گـزارش صبـح امـروز بـه نقـل از ایرنا، آتشـپاد سـوم رضا خاکپـور عصـر افزود: 
وقـوع انفجـار تـوام با آتش سـوزی در یـک منزل مسـکونی و محبوس شـدن یک 
نفـر در میـان شـعله های آتش امروز در سـاختمانی دو طبقه در بلـوار مصلی رخ داد.
وی ادامـه داد: بـا حضـور نیروهـای امـدادی در محل مشـخص شـد انفجـار در زیر 
زمیـن منزلـی دو طبقه با مسـاحت 160 مترمربع رخ داده اسـت و ایـن حادثه ضمن 

بـروز آتـش سـوزی یک پسـر جـوان از  ناحیه دسـت و صـورت مجروح شـده بود.
افسـر نگهبـان سـازمان آتش نشـانی مشـهد گفت: آتش نشـانان ضمـن نجات این 
فـرد از درون آتـش، ایـن حریق را مهار و فـرد مصدوم را برای انتقال به بیمارسـتان 

تحویـل تکنسـین های اورژانس حاضـر در محل دادند.
خاکپـور علـت اولیـه ایـن حادثـه را نشـت گاز شـهری در داخـل منـزل و انفجـار 
آبگرمکـن بیـان و اظهـار کـرد: علـت دقیـق حادثـه توسـط کارشناسـان در دسـت 

است. بررسـی 
هـزار و 300 آتـش نشـان در 50 ایسـتگاه در کلانشـهر سـه و نیـم میلیـون نفـری 

مشـهد خدمت رسـانی مـی کننـد.

هشت مصدوم رانندگی
 در جاده های سبزوار

بر اثر 2 حادثه رانندگی در جاده های سبزوار هشت نفر مصدوم شدند.
مسـوول روابـط عمومـی مرکـز حـوادث و فوریت هـای پزشـکی دانشـگاه علـوم 
پزشـکی سـبزوار گفـت: بـر اثـر واژگونی خودرو سـواری پـژو ۴05 در جـاده جغتای 
- سـبزوار پنـج سرنشـین آن مصـدوم شـدند کـه بـا سـه دسـتگاه آمبولانـس بـه 

بیمارسـتان امـدادی شـهید بهشـتی سـبزوار انتقـال یافتنـد.
مسـلم فائـق نیـا افـزود: همچنیـن بر اثـر برخورد خـودرو پـژو ۴05 با یک دسـتگاه 
تریلـی در کیلومتـر 30 جـاده سـبزوار - نیشـابور سـه نفـر مصـدوم و به بیمارسـتان 

امدادی شـهید بهشـتی منتقل شـدند.   
26 مرکـز اورژانـس شـهری و روسـتایی بـا 29 دسـتگاه آمبولانـس، یـک دسـتگاه 
اتوبـوس آمبولانـس، یک دسـتگاه موتورآمبولانـس و یک بالگرد بـه حادثه دیدگان 

و بیمـاران در شهرسـتان سـبزوار خدمـات اورژانسـی و درمانـی ارائـه می کنند.
سبزوار در 230 کیلومتری غرب مشهد قرار دارد.

دود سرطان زا
بر خاف تصور عموم، دود قلیان به هیچ وجه کم خطر نبوده و دارای مواد سمی 

و سرطان زا است
مدیـر سـلامت  محیـط و کار دانشـگاه علـوم پزشـکی مشـهد گفـت: دود حاصل از 
قلیـان بـر خـلاف تصـور بعضـی افـراد به هیـچ وجه کـم خطر نیسـت بلکـه حاوی 
مـواد سـرطانزا و سـمی بـی شـماری اسـت که عامـل مهم ابتـلاء به سـرطان هایی 
همچـون ریـه، لـب و حفـره دهانـی همچنیـن بیماریهـای قلبـی و عروقی و سـایر 
بیماریهـا می شـود.مهندس علـی اصغـر حسـنی گفـت: طـرح مقابلـه بـا اسـتعمال 
قلیـان در مشـهد با همکاری فرمانداری، دانشـگاه علوم پزشـکی، دادسـتان عمومی 
و انقـلاب، اتـاق اصنـاف و فرماندهـی نیروی انتظامی مشـهد از 6 سـال گذشـته در 
حـال اجراسـت و اگـر اقدامات مربـوط به عرضه قلیـان و فروش ادوات در سـالهای 
اخیـر در مشـهد انجام نمی شـد هـم اکنون شـاهد فعالیت واحدهای صنفی بیشـتری 
در ایـن زمینـه بودیـم.وی بـا بیـان این کـه اسـتعمال قلیـان اکنون تهدیـدی برای 
سـلامت افـراد جامعـه به شـمار مـی رود ادامـه داد: استنشـاق دود قلیـان مخاطرات 
بهداشـتی زیـادی بـرای فرد مصـرف کننده قلیـان و همچنیـن اطرافیان آنهـا دارد.
مدیر سـلامت محیط و کار دانشـگاه علوم پزشـکی مشـهد خاطر نشـان کرد: خطر 
ابتـلا بـه سـرطان ریـه در افـرادی کـه قلیان و سـایر مـواد دخانی مصـرف می کنند 

پنـج برابـر افرادی اسـت کـه مصرف کننـده این مواد نیسـتند.
وی ادامـه داد: ایـن در حالـی اسـت کـه هم اکنـون تنباکـو و توتـون مورد اسـتفاده 
در قلیـان معمـولا از بـی کیفیت تریـن و نامرغـوب تریـن انـواع موجـود هسـتند و 
از طرفـی اسـانس ها و مـواد معطـر اسـتفاده شـده در تنباکوهـای میـوه ای حـاوی 

هـزاران مـاده سـمی و افزودنی هـا و مـواد اعتیـاد آور و کشـنده اسـت.
 مدیـر سـلامت محیط و کار دانشـگاه علوم پزشـکی مشـهد با بیان ایـن که عرضه 
قلیـان سـود زیـادی دارد و جوانهـا از آن اسـتقبال می کننـد گفت: برخـی متصدیان 
عرضـه قلیـان بعد از مهر و موم واحدهایشـان بـا پرداخت جریمه و خریـداری قلیان 
دوبـاره ایـن اماکـن را بازگشـایی می کنند که به محض گزارش توسـط کارشناسـان 

ایـن مراکز مجـدد پلمپ می شـوند.
وی بـا تاکیـد بـر اینکـه در دوران شـیوع کرونا بـه دلیل مخاطـرات ناشـی از انتقال 
کرونـا از ایـن طریـق برخورد بـا عرضه قلیـان و جمع آوری آنها با شـدت بیشـتری 
دنبـال می شـود اظهـار داشـت : در همیـن ارتباط از ابتدای امسـال تعـداد چهار هزار 
قلیـان از مراکـز عرضـه قلیان در مشـهد جمـع آوری و معـدوم و 50 مرکز عرضه در 
این زمینه پلمب شـده اسـت، همچنین در سـال گذشـته تعداد 6 هزار قلیان توسـط 
مرکـز بهداشـت ثامـن در اطراف حرم امام رضا)ع( جمع آوری و معدوم شـده اسـت.  
مهنـدس حسـنی گفت: هر مـوردی که از فعالیـت مراکز عرضه قلیان گزارش شـود 
بلافاصلـه همـکاران مـا اقـدام کـرده و در قالـب گشـت های مشـترک بـرای جمـع 

آوری آن در کمتـر از یـک هفتـه اقـدام خواهند کرد.
وی افـزود: مـردم می تواننـد مـوارد تخلـف در ایـن زمینـه را از طریق سـامانه 190 

گـزارش و شـکایت های خـود را در ایـن زمینـه مطـرح کنند.

اخبار

قلیان: در مشهد هنوز موج 
دوم کرونا با باز شدن مراکز 
عمومی و برداشــته شدن 
محدودیت ها، اتفاق نیفتاده 
اما همچنــان که از جنوب 
کشور آغازشده است قابل 
پیش بینی است، اگر مردم 
اصول اولیه بهداشــتی را 
جدی نگیرند موج دوم کرونا 
به شکل قوی تر از موج اول 
آن گریبان گیر همشهریان 
مشهدی شده، پس انتشار 
و جهش یافته شدن ویروس 

به رفتار مردم برمی گردد

اعمــال  امــکان 
فعلا  محدودیت هــا 
اما  نداشــته  وجود 
اگر مــردم به این بی 
توجهــی ادامه دهند 
قطعا شاهد موج دوم 
کرونا بوده و فاجعه ای 

دیگر رخ می دهد

کردن  ریشه کن  قلیان: 
این ویروس امکان پذیر 
هنوز  چراکه  نیســت 
اختیار  در  واکســنی 
نداریــم پــس وظیفه 
افراد جامعه این اســت 
که زندگی بــا کرونا را 
یــاد بگیرنــد و به این 
باور برسند هر شخصی 
که روبه روی آن ها قرار 
دارد کرونا مثبت است 
مگر اینکــه خلاف آن 

ثابت شود
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محمود علمی
 درگذشت

محمود علمی، بنیانگذار انتشارات بدرقه جاویدان درگذشت.
به گزارش ایسنا، اتحادیه ناشــران و کتابفروشان تهران با اعلام این خبر 
نوشــت: »بدینوسیله درگذشــت مرحوم مغفور شــادروان محمود علمی، 
بنیانگذار انتشارات جاویدان را به اطلاع همکاران گرامی می رسانیم. ضمن 
عرض تسلیت به خانواده محترم علمی و کلیّه بازماندگان، برای آن مرحوم 
علو درجات الهی را خواستاریم.«همچنین زمان مراسم تشییع و خاکسپاری 
محمود علمی ساعت 10 صبح روز جمعه )16خرداد ماه( در قطعه 8-ردیف 

101 بهشت زهرا )س( اعلام شده است.محمود علمی متولد 130۴ بود. در 
حدود سال 1321 به دانشگاه رفت و به کار نشر وارد شد و آن را ادامه داد. 
اولین کتابی که او منتشــر کرد، کلیات سعدی تصحیح محمدعلی فروغی 
بود. محمود علمی با نام مستعار و تخلص »م.درویش« شعر هم می سرود 
و دیوان شاعران کلاسیک را نیز تصحیح و حاشیه نویسی و منتشر می کرد. 
او عضو خانواده علمی بود؛ خاندانی که بیش از 100 سال است در کار چاپ 

هستند و انتشارات زیادی را مدیریت کرده اند.

کشف قدیمی ترین و بزرگترین اثر تاریخی 
تمدن »مایا«

اثر  عظیم ترین  و  قدیمی ترین 
تاریخی ایجاد شــده توســط 
توســط  مایا  تمــدن کهــن 
آریزونا  دانشــگاه  محققــان 

کشف شد.
به گــزارش صبح امــروز به 
نقل از سای نیوز، این سازه با 
سنجش  آوری  فن  از  استفاده 
از راه دور )لیدار( کشف شده و 
دارای 1۴00 متر طول و 10 تا 

15 متر ارتفاع اســت که بنابر اعلام باستان شناسان در محوطه باستانی واقع در ایالت 
تاباسکو مکزیک و در نزدیکی مرز این کشور با گواتمالا کشف شده است. 

این سازه تاریخی که قدمت آن به حدود 3 هزار سال می رسد، قدیمی ترین اثر ساخته 
شــده  در دوره تمدن مایا و بزرگترین اثر در تاریخ قبل از اسپانیایی منطقه محسوب 
می شود که تاکنون شــناخته شده است و به احتمال فراوران برای انجام مراسم های 

بزرگ و دسته جمعی مورد استفاده قرار می گرفته است. 
باستان شناســان با کاوش در این محوطه به این نتیجه رســیدند که این اثر تاریخی 
عظیم بین 1000 تا 800 سال پیش از میلاد مسیح ساخته شده است. مایاها یکی از 
بزرگ ترین تمدن های نیم کره غربــی را که بخش های عظیمی از آمریکای مرکزی 
را دربرمی گرفت، به وجود آوردند. شــهرهای متعلق به این تمدن معمولا شامل معابد 
هرمی شکل و ساختمان هایی با تخته سنگ های عظیم بود. زراعت و صنعت ساخت 
فولاد، سیســتم های آبیاری ویژه و سیستم نوشــتاری هیروگلیف از ویژگی های این 

تمدن بود.
امــا تمدن مایاها در فاصله بین 800 تا 1000 میلادی به ســرعت دچار افول شــد 
که دانشــمندان جنگ، آب و هوا، بیماری و سیاســت را از عوامل موثر بر این رویداد 

می دانند. 

»چرنوبیل« نامزد ۱۴ جایزه در بفتا 2۰2۰
»چرنوبیل«  ســریال  مینــی 
با نامــزدی در 1۴ شــاخه از 
جوایز آکادمی هنرهای فیلم و 
تلویزیون بریتانیا، پیشتاز جوایز 

بفتا 2020 نام گرفت.
به گزارش صبح امروز به نقل 
از گاردین، جوایــز تلویزیونی 
بفتا که امسال مراسم اعطای 
جوایز خود را به سبب بحران 
جهانی شــیوع ویروس کرونا 

به صورت مجازی برگزار خواهد کرد، فهرســت نامزدهای شــاخه های مختلف را در 
حالی اعلام کرد که مینی ســریال »چرنوبیل« محصول شــبکه »آچ بی او« در 1۴ 
شــاخه از جمله بهترین مینی سریال، کارگردانی، تدوین، چهره پردازی، موسیقی متن، 
تیم بازیگران، جلوه های ویژه، نویســندگی، همچنین بهترین بازیگر اصلی مرد )جارد 
هریس( و بهترین بازیگر مرد نقش مکمل )اســتلان اسکارزگارد( نامزد کسب جایزه 

است.
سریال »چرنوبیل« که روایتگر فاجعه هسته ای آوریل 1986 در اوکراین و تلاش های 
بی ســابقه برای پاک سازی آن است، در تاریخ 6 می 2019 رونمایی شد و پس از آن 
 »HBO« به ترتیب در 13، 20 و 27 می قسمت های دوم تا چهارم آن از سوی شبکه
منتشــر شد. قسمت پنجم و نهایی این ســریال نیز در تاریخ سوم ژوئن )13 خرداد( 

سال گذشته عرضه شد.
این ســریال در جوایز امی 2019 در 19 شــاخه نامزد کســب جایزه بود و در نهایت 
جوایز بهترین مینی ســریال و همچنین بهترین کارگردانی و نویسندگی مینی سریال 

را به خود اختصاص داد.
سریال »تاج« محصول کمپنی نتفلیکس نیز با نامزدی در 7 شاخه پس از »چرنوبیل« 

بیشترین تعداد نامزدی جوایز تلویزیونی بفتا را به خود اختصاص داده است.
ســریال »فلیبگ« و »وظیفه / شــرم« نیز هر یک در 6 شاخه شانس کسب جایزه 
دارند. مراســم اعطای جوایز تلویزیزیونی بفتا روز 31 جولای )10 مرداد( به صورت 

مجازی برگزار می شود.

اعلام فیلم های هفته منتقدان کن

پنجاه ونهمین دوره بخش هفته منتقدان کن که امسال به دلیل بحران جهانی کرونا 
لغو شده است، فهرست فیلم های خود را منتشر کرد.

به گزارش ایسنا، 5 فیلم بلند و 10 فیلم کوتاه امسال برچسب »هفته منقدان کن« در 
سینماهای فرانسه و دیگر رویدادهای سینمایی به روی پرده خواهند رفت. 

قرار اســت فیلمهای بلند بخش هفته منتقدان کن امسال در بخشی ویژه از جشنواره 
فیلمهای فرانســوی »آنگولم« به نمایش گذاشــته شوند که از تاریخ 28 اوت تا دوم 

سپتامبر در این کشور برگزار می شود. 
»پس از عشــق« به کارگردانی »آلیم خان«، »طلا برای سگها« به کارگردانی »آنا 
کازنوا کامبت«، »ازدحام« به کارگردانی »جاســت فیلیپو«، »آســمانهای لبنان« به 
کارگردانی »کلوئی مازلو« و »جانــوران« به کارگردانی »مائل ماراندین«؛ پنج فیلم 

بلند اعلام شده در برنامه هفته منتقدان کن 2020 هستند. 
فیلمهای کوتاهی چون »22 اوت، امسال« ساخته »گراهام فوی«، »به سوی غروب« 
ســاخته »تیمور حاجی افِ«، »فوراسترا« به کارگردانی »لوســیا آلنار ایگلسیاس«، 
»خدایا شکرت، شما؟« به کارگردانی »مولی مانینگ واکر«، »مارلون براندو« ساخته 
»وینســنت تیلانوس« و »گلدفیش سفید« به کارگردانی مشترک »ژان روسنس« و 
»راف روســنس« مهمترین فیلمهای کوتاه پنجــاه و نهمین دوره هفته منتقدان کن 

هستند. 

پیگیری »صبح امروز« از ماجرای تخریب میراث مشکاتیان در نیشابور؛

خانه بی مشکات
بناهــای  از  بازدیــد 
تاریخــی و فرهنگی 
ازشهرهای  کشــور، 
بزرگ و آثار شــناخته 
شده گرفته تا روستاهای 
بناهــای  و  دوردســت 
می تواند  امروز،  دورافتادە 
موضوعی مشترک و قابل 
تامل را گوشزد کند و آن، 
فرهنگی  میــراث  حفظ 
هم به جهت غنــای فرهنگ و هم انتقال به 

نسل های بعد است.
آثــار تاریخی، به جز اینکِه تحــت تاثیرِ روندِ 
طبیعی افول و زوال قرار دارند، همواره توسط 
عوامل متعدد دیگر نیز مورد تهدید قرار گرفته 
و در معرض خطر هستند. این عامل ها می تواند 
در ذیل عنوان عوامل شناخته شده طبیعی و 
اقلیمی قرار گرفته و یا برخی رفتارهای انسانی 

را شامل شود.
در کمتر کشــوری به اندازه ایــران، بناهای 
قدیمی و تاریخی به این ســرعت از چشــم 
می افتــد و د ل آزار می شــود. در این بین، در 
گام اول مالــکان که دربــاره ضرورت حفظ 
بناهای تاریخی آموزش ندیده اند به جای آن 
که به بنای تاریخی خــود افتخار کنند آن را 
مایه دردسر می بینند. چراکه فرهنگ حفظ و 
نگهــداری میراث تاریخی در ایران، چنان که 
باید ترویج داده نشده اســت. کم تر ایرانی را 
می بنید که افتخار کند در خانه ای صدســاله 
زندگی می کند. بیشــتر بناهــای قدیمی در 
بافت های قدیمی شهرها قرار دارند که عمدتا 
فرســوده اند و با توسعه شــهرها، به مناطق 
نامطلوب و از نظر اجتماعی، کم تر مورد پسند 
تبدیل شده اند. با تغییر زندگی و قدم به سمت 
مدرنیته برداشتن، زندگی در خانه ها و محلات 
قدیمی کسر شان قلمداد می شود و آپارتمان ها 
یا ساختمان های نوساز که مجهز به تجهیزات 

رفاهی امروزی هستند مایه مباهات است. 
سرعت گسترش لجام گسیخته شهرها باعث 
شده تا ســطح زندگی در بافت قدیمی، چنان 
افت پیدا کند که مالکان این خانه ها رغبت شان 
را برای ماندن و اســتفاده از ملک اجدادی از 
دست بدهند و تصمیم بگیرند به مناطق نوساز 
شهر کوچ کنند و یا با تغییر ماهیت بنا، آن را 
به آپارتمان های لوکس و یا برج های چند ده 

واحدی تبدیل کنند.
حفــظ میراث فرهنگی در برابر علل آســیب 
رسان انسانی، از نخستین دلایلی بود که اساسا 
اندیشه حفاظت و مرمت را پدید آورد. آنچنان 
که در تاریخ حفاظت و مرمت، حفاظت آمرانه و 
بعضا آگاهانه تعدادی از بناها و تخریب عامدانه 
پاره ای دیگر، به ویژه در قرن نوزدهم و همپای 
رشد و توســعه طلبی در جهان رو به صنعتی 
شدن، ضرورت توجه به رفتار انسانی در فرآیند 
تخریب بناها را مورد بحث قرار داده و همواره 
در بررســی های حفاظت محور، رفتار مخرب 
انسانی به عنوان یک عامل آسیب رسان بی 

کم و کاست معرفی شده است.
تخریبی که به واسطه غفلت مسئولان 

انجام شد
در پی انتشار خبر تخریب خانه تاریخی استاد 
»پرویز مشــکاتیان« در شهرستان نیشابوری 
که بخشــی از حافظــه تاریخــی فرهنگی 
خراســان را بر دوش می کشد، بر آن شدیم تا 
تحقیقاتی را پیرو این مطلب به انجام برسانیم. 
پرویز مشــکاتیان که به پدر سنتور ایران نیز 
مشهور اســت، از برجسته ترین آهنگسازان و 

پژوهشگران موسیقی در ایران به شمار می آید 
که جزو نسل طلایی موسیقی پس از انقلاب 
محسوب می شود. محمدرضا شجریان، شهرام 
ناظری، محمدرضا لطفی و حسین علیزاده از 

مطرح ترین همکاران او بودند.
 طبق روال ســایر تخریب های آثار تاریخی و 
میراث فرهنگی، مالک خانه پرویز مشکاتیان 
نیز از غفلت مســئولان استفاده کرده و ملک 
پدری این هنرمند مشــهور که در حال ثبت 
ملــی بوده را تخریب کرد. پیــش از این نیز، 
خانه اســتاد معمار باشــی در خیابان رازی و 
خانه رئیس التجار در خیابان اسدآبادی شمالی 
نیشــابور تخریب شــده اند و البته نکته حائز 
اهمیت این اســت که، دو بنای فوق ثبت آثار 
ملی نشــده بودند. اما این موضــوع، باری از 
بی توجهی مســئولان ذیربط نمی کاهد و این 
اتفاق برای بار ســوم، در این شهرستان رقم 
می خــورد. اداره میراث فرهنگی شهرســتان 
نیشابور در حال انجام مراحل پایانی ثبت ملی 
ایــن خانه تاریخی بــوده و این موضوع را به 
مالک نیز اطلاع داده، اما متأسفانه مالک بدون 
اطلاع و در یک تصمیم خودســرانه، اقدام به 

تخریب بنا نموده است.
پیگیری های رئیس شورای اسامی 

شهر نیشابور در جهت حفظ ملک استاد 
مشکاتیان

ســید هادی درودی، رئیس شورای اسلامی 
شهر نیشــابور در دیماه ســال گذشته، طی 
نامه ای به شــهردار نیشــابور خواستار پیش 
بینی اعتبــار مورد نیاز جهــت تملک منزل 

اســتاد مشکاتیان شــد که در بخشی از نامه 
آمده اســت: »نامــه اداره میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی در ارتباط با ملک 
استاد فقید پرویز مشکاتیان؛ در جلسه رسمی 
هجدهم دیماه شورای اسلامی شهر نیشابور 
مورد بررســی قرار گرفت و با توجه به ارزش 
تاریخی ملک مقرر شــد جهت تملک ملک 
استاد مشکاتیان که در حال حاضر در تملک 
آقایــان: امیر نیک منش و محمد داراشــانی 
است؛ شــهرداری نسبت به پیش بینی اعتبار 

مورد نیاز در بودجه اقدام نماید«.
همچنین درودی در نامه ای دیگر در اسفندماه 
ســال گذشــته، در رابطه با نامه رئیس اداره 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
نیشــابور در ارتباط با احتمــال تخریب منزل 
استاد مشــکاتیان توســط مالکین فعلی به 

شهردار نیشابور هشدار و اطلاع داده بود.
مالک بدون اطاع میراث فرهنگی اقدام 

به تخریب ملک کرده است
رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشــگری نیشابور بیان کرد: علیرغم اینکه 
به مالک خانه تاریخی استاد پرویز مشکاتیان، 
اطــلاع داده بودیم که این بنــا دارای ارزش 
تاریخی و در آخرین مراحل ثبت ملی است، او 
بدون اطلاع ما اقدام به تخریب بنا کرده است 
که متأسفانه بعد از اطلاع ما حدود 90 درصد 
بنا تخریب شده بود.محمداسماعیل اعتمادی 
درباره اقدامــات این اداره بــرای حفظ خانه 
مشــکاتیان گفت: میراث فرهنگی برای تهیه 
پرونده ثبتی این اثر اقدام کرده و پس از تهیه 
مدارک و مستندات لازم، پرونده به وزارتخانه 
ارسال و این اثر در شــورای ثبت ملی، واجد 
ارزش شناخته شــد. با توجه به این موضوع، 
مالکان نمی  توانستند این اثر را تخریب کنند 
و اکنون تخلف صورت گرفته اســت. پس از 
تخریب منزل، بلافاصله بــه مراجع قضایی 
شکایت کردیم و اکنون لودر توقیف و راننده 
نیز بازداشــت شده اســت. همچنین مالکان 
تحــت پیگرد قانونی قرار دارند و روز شــنبه 
نیز از طریــق دادگاه مجدد پیگیر این تخلف 
خواهیم بود.وی با بیان این که امکان بازسازی 
مجدد بنا نیز وجود دارد، اظهار کرد: این بنا از 
لحاظ شخصیتی و جایگاهی، ارزش فرهنگی 
دارد که می توانست به موزه تبدیل شود. باید 

فرهنگ ســازی شــود تا مردم خودشان به 
اهمیت این خانه ها پی ببرند. می شد این خانه 
به بوم گردی و یا موزه موسیقی تبدیل و بهره 
اقتصادی خوبی از آن برده شــود. قطعا زمان 
می  برد تا برخی از مردم که به دنبال تخریب 
این منازل و برج  ســازی هســتند به اهمیت 
آن ها پی  ببرند. در این خصوص یک سازمان 
به تنهایی نمی تواند کاری انجام دهد. در توان 
میراث فرهنگی نیست که همه این مکان ها 
را تملک کند. درخواســت داریــم یا مردم به 
حفظ آن ها کمک کنند و یا ســرمایه گذاران، 
ایــن خانه های بــا ارزش را تملک کرده و به 

واحدهای گردشگری تبدیل نمایند.
رئیــس اداره میراث فرهنگی، صنایع دســتی 
و گردشگری نیشــابور افزود: اســتاد پرویز 
مشکاتیان دوران کودکی و نوجوانی خود را در 
این خانه ســپری کرده بودند به همین علت 
این خانه اهمیت خاصی داشــت. این منزل 
مسکونی  حدود دو تا سه سال قبل توسط ورثه 
به دو نفر فروخته شد. اگر چه پیگیری کردیم 
که این اتفاق نیفتد، اما متاسفانه این خانه به 
فروش رسید. البته با مالک وارد مذاکره شدیم 
که تخریب صورت نگیرد و تا پیش از این نیز، 
مالکان همکاری خوبی داشتند، اما متاسفانه در 

نهایت تخریب صورت پذیرفت.
اگر ورثه دلسوز بودند، ملک را 

نمی فروختند
محمد داراشــانی یکی از مالکان خانه پدری 
پرویز مشکاتیان  گفت: این خانه را به همراه 
فردی به نام امیر نیک منش، در مرداد 1397 
به مبلغ 19میلیارد و 200میلیون ریال خریداری 
کردیم. از زمان خرید تا ثبت سند، درخواست 
پروانه ســاخت آن را به شــهرداری دادیم و 
همان زمان، مالکین از نیت ما خبر داشــتند. 
آن زمان هر چقدر می گشتیم پرونده منزل در 
شهرداری پیدا نمی شد و صحبت هایی مبنی بر 
مهم بودن این خانه شنیدیم. به همین جهت 
از یکی از دوســتان اداره میراث فرهنگی به 
صورت زبانی پرسیدم و گفتند که خانه مشکل 
ندارد. پس از مدتی، خانواده مرحوم مشکاتیان 
سند منزل را به نام ما منتقل کردند و از همان 
زمان فشــارهای میراث فرهنگــی مبنی بر 
جلوگیری از  تخریب منزل شروع شد و ما آن 
جا فهمیدیم که چرا پرونده خانه پیدا نمی شد.

وی ادامه داد: میراث فرهنگی همیشه اذعان 
داشــت که مبلغ ملک را پرداخت می کند، اما 
هیچ وقــت پول نمی دادند و ایــن اواخر، در 
حالی که قیمت منزل به بیش از 100میلیارد 
ریال رســیده بود، باز هم می خواستند همان 
20 میلیارد ابتدایــی را بپردازند که البته توان 
پرداخت همان مبلغ را نیز نداشتند. ما در این 
مدت متحمل ضرر مالی بســیاری شــدیم و 
کسی هم پاسخگو نیســت، تا اینکه تصمیم 

گرفتیم منزل را تخریب کنیم.
داراشــانی افزود: به صورت قانونی درخواست 
تخریب و خاک برداری را به شهرداری دادیم 
و آن ها مجوز را صادر کردند. 7میلیون ریال 
هزینه خاک برداری را به اداره پسماند پرداخت 
و شماره خودروها را به راهنمایی و رانندگی نیز 
اعــلام کردیم و تمام کارها به صورت قانونی 
انجام شــد. بعد از تخریب جلو کار را گرفتند 
و اعلام شــد که نباید تخریب می کردید، من 
خانه را مســتقیما از ورثه خریده ام وآن ها می 

دانســتند می خواهیم در این مکان به میزان 
مجوز، ســاختمان ســازی کنیم. اکنون این 
ســوال وجود دارد که چرا خود آن ها ملک را 
فروختند؟ اگر دلســوز موسیقی بودند اقدام به 

فروش نمی کردند.
متولیان فرهنگی دلسوزی نداریم

آوا مشــکاتیان، فرزند استاد پرویز مشکاتیان 
نیز بــا انتشــار متنی در صفحه شــخصی 
اینســتاگرامش به تخریب خانــه پدرش در 

نیشابور واکنش نشان داد.
مشکاتیان در این پست نوشت: خیلی روبه راه 
نیســتم. اخبار و پیام هایی هــم که دریافت 
می کنم نمک به زخم های خودم و خانواده ام 
اســت. چند روز از این فضا دور خواهم ماند تا 
احوالم بهتر شــود. اینکه سرزمین ما، متولیان 
فرهنگی دلســوز ندارد خبر تازه ای نیست. در 
تمام عمرم شــاهد این موضوع بودم و بعد از 
رفتن پدرم در این یازده ســال این موضوع را 

بیشتر درک کردم.
واکنش همیشگی به تخریب بناهای 

تاریخی
موضوع تخریب فراگیر بناهای تاریخی و در 
کنار آن نمونه هایی نگران کننده از مرمت غیر 
اصولــی، خطری جدی برای فرهنگ و تاریخ 
ایران اســت. وظیفه ثبت بناهــا در ایران بر 
عهده سازمان میراث فرهنگی است. عواملی 
کــه در ثبت یک بنا نقش دارنــد به قدمت، 
جلوه ظاهری، نادر بــودن بنا و این که چقدر 
از بنا دســت نخورده باقی مانده باشد بستگی 
دارند. هم چون همیشــه، واکنش رســمی به 
پدیــده تخریب بناهــای تاریخی که بیش از 
یک دهه اســت ســرعت گرفته، تلفیقی از 
رفتارهای متناقض مســئولان، شعارهایی با 
ادبیات تکراری و برنامه ریزی سســت بدون 
هیچ بی پشتوانه اجرایی است که بارها شاهد 

آن بودیم.
بی شک اداره میراث فرهنگی در حفظ آثار این 
مرز و بوم، نقش تعیین کننده  دارد و به عنوان 
اولین متولی، در صدر جدول قرار می گیرد. اما 
نگهداری املاک تاریخی به تخصیص اعتبار 
مورد نیاز توسط ســازمان های مرتبط احتیاج 
دارد و در این بین، نیاز به حمایت و همراهی 
وارثین نیز کتمان نشدنی است. به طور یقین 
برای اقدامات این گونه، یک نهاد یا ســازمان 
بــه تنهائی نمی تواند راه به جائی ببرد و بدون 
تردید میراث فرهنگی تنها مقصر از بین رفتن 
بناهای تاریخی شهرســتان نیشابور نیست و 
انگشــت اتهام را می توان به ســمت و سوی 

دیگر نیز نشانه گرفت. 

خبر

ی
غر

اص
از 

مهن
گار

برن
خ

مالک ملــک: مــن خانه را 

مســتقیما از ورثه خریده ام 

وآن ها می دانستند می خواهیم 

در ایــن مکان به میزان مجوز، 

ساختمان سازی کنیم. اکنون 

این ســوال وجود دارد که چرا 

خود آن ها ملک را فروختند؟ 

اگر دلسوز موســیقی بودند 

اقدام به فروش نمی کردند

اعتمادی: میراث فرهنگی برای 
تهیه پرونده ثبتی این اثر اقدام 
کــرده و پس از تهیه مدارک و 
به  مســتندات لازم، پرونده 
وزارتخانه ارســال و این اثر در 
شورای ثبت ملی، واجد ارزش 
شناخته شــد. با توجه به این 
موضوع، مالکان نمی  توانستند 
این اثر را تخریب کنند و اکنون 

تخلف صورت گرفته است
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معاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شــهرداری مشــهد گفت: بــا توجه به وضعیت 
اقتصادی و تورم موجود، هزینه های تامین، تعمیر و نگهداری ناوگان اتوبوسرانی افزایش 
چند برابری داشــته است و دولت نیز برای جبران بخشــی از این هزینه ها کمکی به 
شــهرداری ها نمی کند.خلیل الله کاظمی با بیان این خبر اظهار کرد: اکنون با توجه به 
افزایش تورم و سایر موارد، قیمت تمام شده برای هر سفر در ناوگان اتوبوسرانی و قطار 
شــهری بیش از سه برابر بهای دریافت شده از شهروندان است که به صورت یارانه از 
سوی شهرداری مشــهد پرداخت می شود.وی افزود: طبق قانون باید یک سوم قیمت 

تمام شــده بهای خدمات اتوبوس و قطار شــهری را دولت، یک سوم را شهروند و یک 
سوم دیگر را شهرداری بپردازد، اما چند سالی است که دولت سهم خود را پرداخت نمی 
کند و شــهرداری برای اینکه به مردم فشار بیشــتری وارد نشود، سهم دولت را هم به 
صورت یارانه پرداخت می کند.معاون عمران، حمل و نقل و ترافیک شــهرداری مشهد 
بیان کرد: با وجود این شــرایط سخت و هزینه های سنگین تامین، تعمیر و نگهداری 
ناوگان اتوبوسرانی و قطار شهری مشهد، تمام تلاش مان را کرده ایم تا حداقل افزایش 

را در بهای بلیت اتوبوس و قطار شهری داشته باشیم.

دلایل معاون شهردار 
برای افزایش کرایه ها

رئیس کمیسیون برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات و منابع انسانی 
شورای اسلامی شهر مشهد؛

منطقه یک دارای پتانسیل قابل توجهی 
در بخش های آموزشی و فرهنگی است

رئیس کمیسیون برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات و منابع انسانی شورای اسلامی شهر 
مشهد گفت: منطقه یک دارای پتانسیل قابل توجهی در بخش های آموزشی و فرهنگی 
بوده که از این حیث قابل توجه اســت.به گزارش صبح امروز، جلسه ای با حضور رئیس 
کمیسیون برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات و منابع انسانی شورای اسلامی شهر مشهد، 
مدیر کل منابع انســانی شــهرداری مشهد، مدیر کل دفتر نوســازی و تحول سازمانی 
شــهرداری مشهد، مشاور عالی و سرپرست حوزه ریاست شورای اسلامی شهر مشهد با 
شهردار، معاونین و رئسای ادارت شهرداری منطقه یک برگزار شد و پتانسیل های منطقه 
در منابع انسانی، مشکلات و معضلات آن مورد بررسی قرار گرفت.بتول گندمی، رئیس 
کمیسیون برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات و منابع انسانی شورای اسلامی شهر مشهد 
اظهار کرد: منطقه یک دارای پتانسیل قابل توجهی در بخش های آموزشی و فرهنگی 
بوده که از این حیث قابل توجه اســت.وی افزود: نگاه شهرداری تنها نباید معطوف به 
مناطق کم برخوردار باشــد و نیازها و رفاه حال شــهروندان در مناطق برخوردار نیز باید 
مورد توجه قرار بگیرد.در ادامه زری جراح نجفی، مدیر کل منابع انسانی شهرداری مشهد 
بیان کرد: منطقه یک کمترین مشکلات را در حوزه منابع انسانی داشته و توانسته است 
با مدیریت در منابع انسانی از بروز مشکلات و جابه جایی های ناخواسته جلوگیری کند.

وی اضافه کرد: مشکلات منابع انسانی با توجه به عدم وجود آزمون استخدامی در چند 
ســاله اخیر مطرح بوده و در حال بررسی و رســیدگی به این امر هستیم.در پایان جواد 
اصغری، شــهردار منطقه یک در خصوص گزارش مســتند عملکرد منطقه اظهار کرد: 
کسب رتبه های نخست در حوزه های فنی و عمران و حمل و نقل ترافیک، کسب رتبه 
نخست درآمدی، کســب رتبه نخست در حوزه فضای سبز و استقبال از بهار سال99 و 
افتتاح شــهرداری الکترونیک به جهت رفاه حال شهروندان از جمله عملکردهای مثبت 
شهرداری این منطقه است.وی افزود: همچنین کاستی ها و کمبودهایی همچون نوع قرار 
داد کارکنان این منطقه، عدم وجود مشاور طرح تفصیلی و .... در سطح منطقه وجود دارد.

شفاف سازی، راه اصلی مبارزه با فساد است

رئیس کمیســیون شهرسازی و معماری شورای شهر مشهد گفت: موضوع شفافیت در 
حوزه شهرسازی بسیار حائز اهمیت بوده و در این زمینه اقدامات خوبی از سوی شورای 
اســلامی شهر مشــهد صورت گرفته و شهرداری نیز با ســامانه فاش آن را به صورت 
جد ادامه داده اســت.به گزارش صبح امروز، محمدهادی مهدی نیا، در مراســم تکریم 
و معارفه مدیرکل شهرســازی شهرداری ضمن تقدیر و تشکر از زحمات آقای شیرازی 
و خانم عرب احمدی، اظهارکرد: کمیســیون شهرسازی از ابتدای امر چند هدف بزرگ 
را مدنظر خود قرار داده اســت که در این زمینه همکاری همه جانبه شــهردار مشهد و 
معاونت شهرســازی و معماری شهرداری مشهد را به عنوان بازوهای اجرایی می طلبد.

رئیس کمیســیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر مشهد، افزود: در معاونت 
شهرســازی و معماری شهرداری مشــهد نیز برخی اقدامات از جمله کوتاه کردن زمان  

فرآیندها، حذف کردن ضوابط اضافه و ساده سازی فرآیندها بر مردم باید اجرایی شود.
مهدی نیا گفت: موضوع شفافیت در حوزه شهرسازی بسیار حائز اهمیت بوده و در این زمینه 
مصوبات مناسبی از سوی شورای اسلامی شهر مشهد تصویب شده و شهرداری نیز با سامانه 
فاش آن را کامل خواهد نمود .وی با بیان اینکه راه اصلی مبارزه با فساد، ایجاد شفاف سازی 

است، اضافه کرد: باید این امر را همواره و در تمامی مراحل اولویت خود قرار دهیم. 
  

اجرای پروژه حق تقدم عابر پیاده در چهار 
راه لشکر 

سرپرست شهرداری منطقه هشت از اجرای مهندسی ترافیک و پروژه حق تقدم عابر پیاده 
چهار راه لشکر خبر داد.به گزارش صبح امروز، امید رضا رحمانیان با اعلام خبر فوق اظهار 

کرد: ارتقای سطح ایمنی تردد عابران اولویت ترافیکی شهرداری منطقه هشت است.
وی افزود: این طرح در راســتای ارتقا ســطح فرهنگ ترافیکی و با هدف ایجاد انضباط 
حرکتی عابران و خودروهای سواری در مرحله نخست در میدان شریعتی و تقاطع مدرس 
و ســه راه دارایی به اجرا در آمده و امید اســت در روزهای آتی شاهد اجرای آن در سایر 
تقاطع های برنامه  ریزی شــده باشیم.سرپرست شــهرداری منطقه 8 بیان کرد: باید با 
مدیریت صحیح و با برنامه در حوزه مدیریت شهری و مهندسی ترافیک، به دنبال تردد 
آسان و ایمن باشیم و با اجرای پروژه حق تقدم عابر پیاده در آرام سازی ترافیک و کاهش 
ترافیک و آلودگی های صوتی و زیست محیطی گام برداریم.رحمانیان هدف از اجرای این 
پروژه بزرگ را افزایش ایمنی عبور عرضی عابرین پیاده، افزایش سطح فرهنگ عابرین 
پیاده و استفاده از محل های مشخص شده و شاخص کردن محل عبور عابر پباده برای 
رانندگان دانســت و خاطرنشــان کرد: کل اعتبار در نظر گرفته شده برای تقاطع های 
خیابان اما خمینی)ره( و ملک الشعرای بهار، ۴6 میلیون ریال است.وی اضافه کرد: پروژه 
 Yellow« حق تقدم عابر پیاده در چهار راه لشــکر شامل؛ خط کشی عابر پیاده، اجرای
Box« پیاده در وســط تقاطع جهت جلوگیری از قفل شدگی تقاطع، اجرای خط نوشته 
قبل از تقاطع به منظور آگاه ســازی رانندگان، بهسازی پیاده رو ها در محدوده تقاطع و 
نصب لامپ های ال ای دی در تقاطع به منظور تاکید بر رعایت حق تقدم عابر پیاده و 

همچنین زیباسازی تقاطع است.

اعتراض در ارتفاعات
اواخر هفته گذشــته اطلاعیــه ای مبنی بر 
حضور سمن ها و فعالان محیط زیست در 
حمایت از حفظ ارتفاعات جنوبی قرار است 
درانتهای دلاوران که یکی از مســیرهای 
منتهی به ارتفاعات جنوبی مشــهد است، 

تجمع کنند.
به گــزارش صبح امروز تجمــع کنندگان 
پلاکاردهایــی مبنــی بر ضــرورت حفظ 
ارتفاعــات جنوبی مشــهد نیز بــه همراه 
داشــتند، هم چنین در ایــن تجمع که از 
حدود ســاعت 9 صبح آغاز شــد، ماموران 

نیروی انتظامی نیز حضور داشتند.
حجت الاســلام نصرا... پژمان فر نماینده 
مــردم مشــهد و کلات در ایــن تجمع 
میکروفن به دست گرفت و گفت: نماینده 
مردم مشــهد و کلات در مجلس شورای 
اســلامی گفت: تمام کســانی که در این 
پروژه مرتکب تخلف شده اند باید مجازات 
شــوند تا درس عبرتی باشــد برای سایر 
مدیران در این پروژه تا آنها بدانند ارتکاب 
به تخلف مطمئنــا هزینه گزافی برای آنها 

در پی خواهد داشت.
اعضای سمن های مردم نهاد و محیط زیستی 
و نماینده مردم مشــهد و کلات به همراه 
جمعی از اســتادان دانشــگاه های مشهد 
در محل پروژه احــداث پارکینگ کمربند 
جنوبی جمع شــدند و ضمن بیان اعتراض 
خــود مبنی بر ادامه یافتن کار تخریب این 
پروژه، از دستگاه قضایی خواهان مجازات 

عاملین تخریب ارتفاعات جنوبی شدند.
در این گردهمایــی مردمی، نماینده مردم 
مشــهد و کلات اظهار کرد:امروز همه در 
این محل از کوچــک و بزرگ، زن و مرد 
جمع شــده اند تا بر حفظ میراث طبیعی و 

منابع ملی خود تأکید داشته باشند.
حجت الاســلام نصرالله پژمانفر با اشــاره 
به اصل 50 قانون اساســی بیان کرد: این 
اصل به صراحت حفظ محیط زیست و منابع 
طبیعــی را به عنوان یک تکلیف برای آحاد 

ملت قرار داده است.
وی بابیــان اینکه محیط زیســت و منابع 
طبیعی یک کشور جزو منابع تجدید ناپذیر 
آن است تأکید کرد: احیای مجدد این منابع 
امکان پذیر نیست مانند میراث فرهنگی و 
آثار تاریخی و محیط زیســت که متعلق به 
یک ملت در طول اعصار تاریخی گوناگون 
اســت و باید بدانیم در صورت نابودی آن 
امکان ســاخت و بازآفرینی مجدد آن مهیا 

نیست.
تله ای به نام سیاسی کردن 

نماینده مردم مشــهد و کلات در مجلس 
شــورای اســلامی ضمن ابراز تأســف از 
بی اعتنایی کــه تاکنون در قبــال میراث 
فرهنگی، تاریخی و محیط زیســت کشور 
شــده، تصریح کرد: تجربه هشت ساله من 
در مجلس نشــان داده جریان های قدرت 
و ثــروت عموماً به بهانه سیاســی کردن 
مســائل باعث قربانی شــدن موضوعات 
مهم و اساسی شــده اند، ما موارد بسیاری 
را داشــته ایم که منابع ملی و مصالح مردم 
قربانی شد به دلیل اینکه عده ای توانستند 

این فضا را آلوده و سیاست زده کنند.
پژمانفر افزود: آخر این بازی که نه اصولگرا 
و نه اصلاح طلب است، بلکه جریان ثروت 
و قدرت و فســاد قــرار دارد و در آخر این 

ماجراها آن ها بردند و مردم ضرر کردند.
وی افــزود: عده ای به مــن می گویند که 
چرا هم اکنــون این موارد را می گویید و ما 
در پاســخ جواب می دهیم خیر هشت سال 
اســت که ما داریم می گوییم به شهرداری 
قبلــی هم این موارد را متذکر شــده ایم و 
مستندات این موضوع را ارائه خواهم کرد.

نماینده مردم مشــهد و کلات در مجلس 
با  شورای اســلامی همچنین متذکر شد: 
هرکســی که در این پــروژه تخلف کرده، 
با او مخالفت کردیم و امیدواریم دســتگاه 
قضایی با همه کســانی کــه در این پروژه 
مرتکب تخلف شــده اند برخورد قضایی و 
جرم انگارانــه انجام دهد، اجرای این پروژه 
جرم اســت و یک تصمیم غلط مدیریتی 
نیســت بلکه وقوع جرم محرز است و باید 

مجرمان آن مجازات شوند.
برخورد قاطع دستگاه قضا با مجرمان 

پروژه کمربند جنوبی
پژمانفر با اشاره به یکی از اقدامات صورت 
گرفتــه در مجلس در خصوص طرحی که 
عدم اجــرای قانــون را جرم انگارانه تلقی 
می کند، اظهار کرد: کسی که قانون را اجرا 
نمی کند یک مجرم اســت و نباید تنها به 
عزل آن مدیر اکتفا کرد بلکه تمام کسانی 
که برای اجرای این پروژه مجوز دادند و در 
این تخریب ها شریک هستند و تصرفات را 
انجام دادند همگی مجرم تلقی می شوند و 

دستگاه قضایی باید با آن ها برخورد کند .
وی در بخش دیگر ســخنانش گفت: تمام 
کســانی که در این پروژه مرتکب تخلف 

شده اند باید مجازات شوند تا درس عبرتی 
باشد برای ســایر مدیران در این پروژه تا 
آن ها بداننــد ارتکاب به تخلــف مطمئناً 
هزینــه گزافی برای آن هــا در پی خواهد 
داشــت، ما باید تلاش کنیم و سمن ها به 
نمایندگــی از مردم از مســئولان قضایی 
بخواهند که کسانی که مرتکب این تخلف 
شده اند را فقط جابه جا نکنند بلکه برخورد 
قضایی با آن ها انجام شــود و کیفرخواست 
برای آن ها صــادر کنند، یقینــاً این گونه 
برخورد با مجرمان ایــن پروژه در کاهش 
جرم نیز مؤثــر و نقش بازدارندگی از وقوع 

سایر تخلفات بعدی را دارد.
تحقیق و تفحص در مجلس در 
خصوص کمربند جنوبی مشهد

پژمانفــر بابیان اینکه و نســبت به همین 
مســتحدثاتی که در اینجــا صورت گرفته 
در محاکــم قضایی باید پیگیــری کنیم، 
بیان کرد: من به عنوان نماینده مشــهد به 
شــما حاضرین قول خواهــم داد یکی از 
کارهایــی که در مجلس بــه زودی انجام 
خواهیــم داد تحقیق و تفحص در مجلس 
در رابطــه با تشــکیل پرونده ای نســبت 
بــه تصرفات صورت گرفتــه در ارتفاعات 
جنوبی و کوه خواری هایی که در این زمینه 
انجام شــده اســت و حتماً پرونده تشکیل 
خواهیــم داد و به این موضوع به طور ویژه 
رســیدگی می کنیم تا بتوانیم جلوی کار را 

جدی تر و جامع تر بگیریم.
شــکل گیری  از  بعــد  گفــت:  پژمانفــر 
مجلــس،  تخصصــی  کمیســیون های 

ظرف یک ماه پرونــده تحقیق و تفحص 
را تشــکیل می دهیم خوشــبختانه ســایر 
نماینده های مشــهد در این خصوص با ما 
هم راستا هستند، این مقوله چپ  و راست و 
اصولگرا و اصلاح طلب ندارد بلکه خواسته 
تمام نمایندگان است و قطعاً از همه آن ها 
امضا خواهیم گرفت و مشارکت آن ها را در 

این کارخواهیم داشت .
تخریبات در کمربند جنوبی متعلق به 

سال های گذشته است
مدیر پروژه ارتفاعــات کمربند جنوبی هم 
در بخــش دیگری از این مراســم گفت: 
پروژه کمربند جنوبی قبلًا 70 تا 80 درصد 
کارهای آن انجام شــده است و تخریب ها 
در ســال های 9۴ و 95 و 96 به طور کامل 
صورت گرفته بوده و در انتهای ســال 96 
این پروژه به علت تخلفات زیست محیطی 
توســط شــورای حفظ حقــوق بیت المال 

متوقف شده است.
رمضانی تصریح کرد: این شورا شهرداری 
مشــهد را مکلف کرده اســت کــه پروژه 
کمربند جنوبی را به عنــوان یک تفرجگاه 
استفاده کند از همین رو در دی ماه گذشته 
درخواست شهردار مشهد از ستاد تدبیر این 
بوده است که بخشی از این پروژه به طول 
12 کیلومتــر به عنوان تفرجگاه و پارکینگ 

آماده سازی شود.
وی ادامه داد: علی رغم اخذ مجوزهای لازم 
از طرف شــهرداری مشهد با ورود نماینده 
مشــهد و کلات به این موضــوع در 23 
اسفند 98 باعث شــد شهرداری از بخشی 

از مجوزهایی که داشــت صرف نظر کند و 
مجوزی که در آن قرار بود کامل این مسیر 

را باز کند به این کار مبادرت نورزد.
مدیر پروژه ارتفاعات کمربند جنوبی اظهار 
کرد: جایی کــه الآن حضور دارید ورودی 
بــه این پارکینــگ و تفرجگاه ها اســت ، 
بــرای حضــور مــردم حداقل هایی لازم 
اســت همان طور که نماینده مشهد گفت 
ســرویس بهداشتی ساخته شــود و لازم 
است آبی باید به دســت مردم داده شود، 
تحلیل و راهبردهای نماینده مردم مشــهد 
صحیح است ما در این پهنه نیازمند ساخت 
امکاناتی جهت رفاه حال مردم هســتیم از 
همین رو در این پهنه، پنج خدمات رفاهی 

را در نظر گرفته ایم .
رمضانی افزود: ایــن محلی که هم اکنون 
در آن حاضر هســتید ورودی به کوه پارک 
است تا پابرهنگان و مستضعفان بیایند و از 
آن استفاده کنند و پهنه دیگری در انتهای 
بلوار نخل خواهد بود و یک  کیلومتر بالاتر 
پهنه ای تحت عنوان کــودک و خانواده و 
در پل هاشمیه نیز پهنه ای برای رویدادها 
و اقدامــات فرهنگی شــهرداری در نظر 
گرفته شده است و قسمت بعدی که از قله 
زو است مسیری برای کوهنوردی و عموم 

مردم است.
گفتنــی اســت در پایان ایــن گردهمایی 
بیانیه ای قرائت شــد و در بخشی دیگر نیز 
دوســتداران محیط زیست برای دقایقی به 
صــورت نمادین جلــوی فعالیت بیل های 

مکانیکی و کامیون ها را گرفتند.

خبر

شهردار مشهد گفت: یکی از محور 
های توجه ما در سال جدید حوزه 
اجتماعی و اقتصادی است که هر 
دو چــرخ دنده اصلی شهرســازی 

هستند.
به گزارش صبح امروز، محمدرضا 
کلائــی در جلســه آییــن تکریم 
شهرســازی  مدیرکل  معارفــه  و 
شهرداری مشــهد، ضمن تقدیر از 
زحمات مریم عرب احمدی، اظهار 
کرد: امید وارم در دوران اداره شدن 

منطقه هشت با سرپرست جدید، به نتایج مطلوبی دست پیدا کنیم، همچنین شاهد هیچگونه افت خدمات 
و کیفیت در مشــتری مداری نباشیم. همچنین یکی از آرزوهای من رغم خوردن اتفاقات رضایت بخش 

در حوزه شهرسازی است که تریددی ندارم این اتفاق رخ خواهد داد.
وی با اشره به این موضوع که طرح جامع، سند توسعه شهر است، خاطر نشان کرد: حوزه شهرسازی به 

صورت جدی می تواند پیشران فرآیند توسعه در شهر باشد.
شهردار مشهد بیان کرد: اگر موضوعی سبب رضایت مندی و سرعت بخشی به فرآیند توسعه شود، باید 
آن را جدی بگیریم و امیدواریم شاهد روزی باشیم که این اتفاق محقق شود که امروز همان روز است.

کلائی بیان کرد: علت عدم تحقق این موضوع تاکنون کم کاری همکاران ما در حوزه مدیریت شهری، 
شهرســازی و شورای اسلامی شهر مشهد نیست بلکه بر حســب تجربه حضور معاون شهرسازی را در 

شهرداری غنیمت شمرده و کیفیت حضور ایشان را در پیگیری مسائل بسیار موثر می دانم.
وی با تاکید بر دو ریشه مهم که مانع از پیشبرد اقدامات می شود، عنوان کرد: نکته اول ضعف در وطن 
دوستی است. همه ما علاقمند به کشور و خواهان توسعه آن هستیم و سعی بر آن داریم که سطح رفاه 
مردم را افزایش دهیم، افرادی که در این جلســه حضور دارند، از دانش کافی و توان حل مســائل مردم، 
علی رغم وجود برخی اختلاف نظر ها برخوردار هســتند بنابراین درخواســت من این است که همگی با 

اتحاد در کنار یکدیگر برای پیشبرد اهداف مان تلاش کنیم.
شــهردار مشهد با بیان اینکه در این مســیر باید از خودمان بگذریم و تمام تلاش خود را بنا بر ضرورت 
های موجود در پیشبرد اهداف خود به کار بگیریم، گفت: یکی از محور های توجه ما در سال جدید حوزه 

اجتماعی و اقتصادی است که هر دو چرخ دنده اصلی شهرسازی هستند.
کلائی بیان کرد: نکته دوم که باید به آن تمرکز کنیم؛ سیســتماتیک کردن موضوعات است، نباید مردم 
در پیگیری امور خود معطل شــوند بلکه باید رابطه بین مشــتری و کارگزاران به صورت حضور فیزیکی 
حذف شــود.وی افزود: باید هیات های فنی مناطق را سیســتماتیک کرد تا نیازی به تصمیم گیری تک 

محوری نباشد و در کنار آن توانای پاسخ دهی به موضوعات را هم داشته باشند.
شــهردار مشهد تاکید کرد: انتظار ما این است که در تاریخ 15 آبان ماه سال جاری شاهد نتایج ملموسی 

از دیدگاه شهروندان در حوزه شهرسازی باشیم و کارنامه پنج ماهه خود را رصد کنیم.
هم چنین معاون شهرســازی و معماری شهرداری مشهد گفت: امید داریم در حوزه شهرسازی در لا به 

لای قوانین به نحوی که مشکل گشا مردم باشیم و در مسیر کوتاه کردن فرآیندها گام برداریم.
محمدرضا حســین نژاد اظهار کرد: امیدوارم در حوزه شهرســازی بتوانیم در مسیر کوتاه کردن فرآیندها 

گام های موثری برداریم.
وی افزود: امروزه مســئولیت آقای شیرازی نیز سخت خواهد بود، زیرا در در حال حاضر در دوره گذر به 

سمت الکترونیکی سازی، کوتاه کردن پاسخ و شفافیت قرار داریم

معاون برنامه  ریزی و توســعه ســرمایه 
انســانی شهرداری مشــهد گفت: نکته 
بســیار مهم در طراحی اســتارتاپ ها 
موضوع ســبک زندگی در روزگار مدرن 
است. در یک بازه هزار ساله تا گذشته نه 
چندان دور، سبک زندگی جوامع به شکل 
ثابت و با تغییرات بسیار جزئی ادامه دار 
بود اما از چند دهه گذشــته اما تغییرات 
چشمگیر در تکنولوژی ها سبب تغییرات 
شدید در سبک های زندگی شده است.به 

گزارش صبح امروز، شهریار آل شیخ در اولین جلسه استارت آپ آنلاین با رویکرد »ایمن سازی کسب  و کارها در 
دوران کرونا و پس از کرونا« که توسط گروهی از مراکز حمایتی از کسب  و کارهای نوآورانه و استارتاپ های بخش 
خصوصی برگزار شــده بود، اظهار کرد: بیزینس مدل های جدید و اســتارتاپ ها احتیاج فراوانی به پروسه تخریب 
خلاق و ایجاد ســاختارهای جدید دارند. تخریب خلاق نیز نیازمند تفکر انتقادی است که باید در سرفصل دروس 
آموزشــی در نظام آموزشی ما گنجانده شود.وی افزود: اگر تفکر انتقادی به نوجوانان و جوانان آموزش داده نشود، 

اساسا نمی توانیم به استارت آپ ها و بیزینس مدل های نوین دست یابیم.
استارت آپ؛ ایده هایی با امکان تبدیل به کسب و کار

معاون برنامه  ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری مشهد در خصوص تعریف استار تاپ بیان کرد: هر کسب  و 
کاری که در قالب کارآفرینی، کارهای تیمی و با شمایل جدید شکل می گیرد، لزوما نمی  تواند استار تاپ باشد، بلکه 

استار تاپ ایده  هایی است که امکان تبدیل به کسب  و کار را داشته باشد.
آل شیخ خاطرنشان کرد: استار تاپ باید بتواند توسط یک شبکه، ارزش ویژه ای را که خلق کرده در فضای مستقل 

از نهاد پایه گذار به توسعه با مقیاس بالا برساند.
تیم خوب؛ یک پارامتر بسیار مهم و تاثیر گذار در حوزه استارت آپ

وی با اشاره به اینکه یک پارامتر بسیار مهم و تاثیرگذار در حوزه استار تاپ، تیم خوب است تصریح کرد: به جرات 
می  توان گفت تیم از ایده خوب نیز مهم  تر است. در کشور ما بسیاری اوقات تمرکز بالایی برای ایده خوب گذاشته 
می  شود در حالی  که اگر تیم خوبی تشکیل  شده باشد، پس از دستیابی به ایده اولیه می  توان امیدوار بود که ایده  

های جدید تر، طرح  های بهتر و پروژه  های مناسب  تری می توان خلق کرد.
معاون برنامه  ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری مشهد گفت: بخشی از استارت آپ ها اساسا با هدف تولید 
محصولی برای مصرف  کننده فعالیت نمی  کنند، بلکه محصول خود را به استارت آپ و شرکت ثانویه واگذار کرده 

و یا در شرکت جدید ادغام می شوند.
بی توجهی به منافع مالی؛ آغاز شکست است

آل شیخ بیان کرد: موضوع قابل توجه دیگر عدم توجه به حوزه مالی است، در حالی  که در کسب  و کارهای اقتصادی 
عقل مالی اهمیت به ســزایی دارد و چنانچه نگاه مالی به کســب  و کار نباشد، ورود به کسب  و کار خطای بزرگی 
تلقی می شود اما در فضای کسب  و کار ما بسیاری از فعالان برای زمان و انرژی که روی ایده خاصی صرف می 
کنند، ارزش مالی قائل نمی شوند.وی ادامه داد: همچنین ایمن سازی کسب و کارها نیازمند توجه به شاخص  های 
اساســی اســت. اولین نکته آن است که باید به آیتم های عدم قطعیت، دقت ویژه کرد که از جمله آن می توان به 
قیمت نفت و اثرات آن بر بخش اعظمی از اقتصاد کشــور اشاره کرد.معاون برنامه  ریزی و توسعه سرمایه انسانی 
شــهرداری مشهد خاطرنشان کرد: به هر حال چرخه اصلی اقتصاد ما که سبب ورود ارز به کشور می شود، اقتصاد 
نفتی اســت و چنانچه این حوزه دچار بحران شده و دولت دچار کمبود بودجه شود، برخی از حوزه های خدماتی و 
عمرانی با کاهش فعالیت رو به  رو بوده و برخی امکانات و خدمات در اختیار مردم با محدودیت مواجه خواهد شد و 

این خود سبب تاثیرات سلسله وار بر اقتصاد خرد می  شود.
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لیگ برتر از هفته آخر 

خرداد برگزار می شود
ســخنگوی ســتاد ملی مبارزه با کرونا می گوید اگر خطــر ابتلا به کرونا 
در کشــور و همچنین بخش ورزشــی افزایش پیدا کند مسابقات متوقف 

می شود.
به گزارش ایســنا، کیانوش جهانپور، سخنگوی ستاد ملی مبارزه با کرونا 
درباره شــروع مجدد لیگ برتر فوتبال اظهار کرد: با شرایط فعلی و طبق 
پروتــکل اگر اتفاق غیر مترقبــه ای رخ ندهد برای بازگشــایی اماکن و 

مسابقات ورزشی در مناطق سفید محدودیتی نداریم.
او ادامــه داد: از اول خرداد مجوز برگزاری تمرینات را صادر کردیم و اگر 
اتفاق خاصی نیفتد از هفته آخر خرداد مســابقات فوتبال آغاز می شود. اما 
هر جایی که وزارت ورزش بر اســاس ارزیابی ها احساس کند که ممکن 
است افزایش خطر داشته باشیم، مسابقات متوقف می شود و حداقل یک 

قدم به عقب برمی گردیم.

بندی  فدراســیون  جدید  اساســنامه  در 
گنجانده شده که 7 ستاره سابق و کنونی 
فوتبال ایران می توانند برای پســت های 

ریاستی ثبت نام کنند و رای بیاورند.
بــه گــزارش »ورزش ســه«، یکی از 
انتقادهای مهمی که در سال های گذشته 
به اساسنامه فدراسیون فوتبال مطرح بود، 
به مکانیزمی مربوط می شــد که طی آن 
افراد می توانســتند برای ریاست ثبت نام 
کنند. در اساسنامه قبلی آمده بود که فقط 
افرادی می توانند برای ریاست فدراسیون 
ثبت نام کنند که حداقل 10 سال سابقه 
مدیریتی داشته باشند و این بند جنجالی 
عملا دســت ســتاره های مطرح فوتبال 
که ســال ها به عنوان بازیکــن و مربی 
خدمت کردند و افتخــارات زیادی را به 
دســت آوردند را برای حضــور انتخابات 
می بست. این موضوع کلیدی بارها مورد 
انتقاد اهالی فوتبال قرار گرفت و حالا در 
اساسنامه جدید با توجه به ایرادهایی که 

فیفا گرفته، این بند اصلاح شده است.
در اساسنامه جدید فدراسیون فوتبال بند 
لزوم داشــتن 10 سال ســابقه مدیریتی 
برای افرادی که می خواهند پســت های 
ریاســتی را برعهده بگیرند، حذف شده و 
بر این اســاس بازیکنانی که سابقه ملی 
بالایی دارند اما سابقه مدیریت ندارند هم 

می توانند بــرای حضور در انتخابات ثبت 
نام کنند. البتــه این بند یک تبصره دارد 
که بازیکنــان باید بالای 100 بازی ملی 

در کارنامه شان ثبت شده باشد. 
در حال حاضر فقط 7 نفر در تاریخ فوتبال 
ایران هســتند که بازی های ملی شان از 
مرز 100 مســابقه رد شــده است؛ علی 
دایی، علی کریمــی، مهدی مهدوی کیا، 
نکونام،  جــواد  تیموریــان،   آندرانیــک 
سیدجلال حســینی و احسان حاج صفی 
تاکنون نفراتی هســتند که بیش از 100 
بازی ملی دارند و البته چند نفر دیگر هم 
در آستانه رسیدن به 100 مسابقه هستند. 
انتخابات  به همین خاطــر حالا بــرای 
ماننــد  افــرادی  فوتبــال  فدراســیون 
مهدوی کیا، دایــی، کریمی و نکونام نیز 
می توانند برای پســت ریاست فدراسیون 
ثبــت نام کنند که این اتفــاق جالبی در 

تاریخ فوتبال ایران محسوب می شود.
اینکه اســطوره های فوتبال هرکشوری 
برای پســت ریاست کاندیدا شوند و رای 
بیاورند در اکثر کشورهای دنیا نیز مرسوم 
اســت؛ به عنوان نمونه ایکر کاســیاس 
برای  حالا  اســپانیا  افسانه ای  دروازه بان 
ثبت  فوتبال کشورش  فدراسیون  ریاست 
نــام کــرده و همین حالا داوور شــوکر 
کرواسی را برعهده دارد. با شرایط جدید ســتاره کروات فوتبال ریاست فدراسیون 

اساسنامه فدراســیون فوتبال حالا ستاره 
های ایرانی نیز می توانند در پســت های 
ریاســتی فوتبال حضور یابند و تجربیات 

شــان را به کار بگیرند کــه اتفاق خوبی 
محسوب می شود.

بیرانوند نامزد بهترین دروازه بان آسیا از 
دید فاکس اسپورت

بعد از علــی دایی و مهدی 
مهدوی کیا، علیرضا بیرانوند 
نیــز نامزد حضــور در تیم 

طلایی قاره آسیا شد.
فاکس  ســایت  گزارش  به 
معرفی  ادامه  در  اســپورت، 
در  فوتبال  بازیکنان  بهترین 
مختلف،  پست های  در  آسیا 
9 دروازه بــان برتــر فوتبال 
آســیا انتخاب شده است و 
برای  ســایت  این  کاربران 

انتخاب تیم رویایی خود باید یکی از این بازیکنان را انتخاب کنند.
علیرضا بیرانوند دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران و پرسپولیس در فهرست نامزدهای 

تیم طلایی قاره آسیا برای این تیم حضور دارد.
از مهم تریــن رقیبان بیرانوند، می توان به علی الحبســی دروازه بان عمان، کاواگوچی 
دروازه بان باسابقه ژاپنی و لی وون جائه دروازه بان کره جنوبی اشاره کرد که از دیگر 

نامزدهای حضور در تیم طلایی قاره آسیا هستند. 
پیش تر علــی دایی و مهدی مهدوی کیا نیز در پســت های مهاجم و مدافع در بین 
نامزدهای حضور در تیم منتخب قاره آســیا قرار گرفتند که قرار است با رای کاربران 

کنفدراسیون فوتبال آسیا انتخاب شود. 
علیرضا بیرانوند در جام جهانی 2018 روســیه برای تیم ملی فوتبال ایران به میدان 
رفت و در 3 بازی 2 گل خورده داشت تا بهترین عملکرد دروازه بانی از نظر تعداد گل 

خورده را در تاریخ جام های جهانی به خود اختصاص دهد.
نقطه اوج بیرانوند در جام جهانی مهار پنالتی کریستیانو رونالدو بود. 

جهانبخش و قوچان نژاد نامزد بهترین 
آسیایی تاریخ لیگ هلند

دو بازیکن ایرانی نامزد بهترین آسیایی تاریخ لیگ هلند نام گرفتند.
به گزارش ایســنا، سایت کنفدراسیون فوتبال آســیا در ادامه معرفی بهترین آسیایی 
حاضر در لیگ های معتبر اروپایی، به ســراغ لیگ هلند رفته است؛ لیگی که از دهه 
80 میزبان بازیکنان آسیایی زیادی بوده است و در سالهای اخیر نیز تعداد آن افزایش 

داشته است. 
علیرضا جهانبخش )ایران(

2018-2013
باشگاه ها: نایمخن و آلکمار

بازی ها: 112
گل : 39

افتخارات: آفای گل لیگ هلند )2017-18(
بســیاری از بازیکنان آســیایی در لیگ های اروپا تأثیر گذاشــته انــد ، اما علیرضا 
جهانبخش وینگر ایرانی یکی از بهترین بازیکنانی بوده اســت که  در اروپا درخشیده 
اســت و ســابقه آقای گلی در لیگ هلند را نیز در کارنامه دارد. 21 گل در 33 بازی 
در فصل18-2017 شامل دو هت تریک، کارنامه درخشان جهانبخش در لیگ هلند 
بود. این درخشــش باعث شــد تا بازیکن ایرانی با جدایی از آلکمار راهی برایتون در 

لیگ برتر انگلیس شود. 
رضا قوچان نژاد )ایران(

2005-2009 ، 2016-2018 ، 2019 تاکنون
باشگاه ها: هیرنفین، زوله

بازی ها: 82
گل: 3۴

افتخارات: تیم برتر لیگ هلند 2016-17 
رضا قوچان نژاد مهاجم ایرانی متولد مشهد اکثر دوران کودکی خود را در هلند سپری 
کرد و خودش را به عنوان مهاجمی گلزن در این لیگ نشــان داده است. بعد از بازی 
در بلژیک، انگلیس، قطر و کویت، او در فصل 17-2016 یک فصل خوب را در این 
لیگ ســپری کرد و اوج کار او هت تریــک در بازی برابر آیندهوون بود. او در فصل 
بعد هشــت گل دیگر به ثمر رساند و راهی قبرس و استرالیا شد. او در ابتدای فصل 

20-2019 به فوتبال هلند و تیم زوله پیوست.

 تغییرات اساسنامه به سود ملی پوشان شاخص

صندلی ریاست در طالع دایی و مهدوی کیا و کریمی!
مستطیل سبز

5۱۱/۱اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع مــاده 3 قانون و ماده 13 آئیــن نامه قانون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی و اراضی و 
ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 139960306021000107 هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ملک بردسکن 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای رضا اســدی عطار فرزند غلامحســین به شماره شناسنامه  
3661صادره از بردســکن درششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 306/33 متر مربع قسمتی ازپلاک 
83 فرعی از۴ اصلی واقع درخراسان رضوی بخش ۴ بردسکن خریداری از مالک رسمی آقای غلامرضا 
طالبی محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 

در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/30 
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/3/17

غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

********************************************
5۱۱/2آگهی اصلاحی

 در اجرای ماده 20 آئین نامه اجرائی قانون اصلاح مواد 1و2و3 قانون ثبت ورای هیات محترم نظارت 
استان به شــماره102/98/35829-98/10/29 بدینوسیله به اطلاع می رساند یکقطعه زمین مزروعی 
به مســاحت 1۴255 متر مربع تحت پلاک 1 فرعی از 19 اصلی واقع در بخش 12 مشــهد بنام آقای 
حســین محمدی سند مالکیت صادر گردیده است که پس از بازدید از محل ملک مشخص گردید که 
حدود اربعه ملک به شرح ذیل تغییر نموده ولی مساحت ملک تغییری نداشته است: شملا بطول 63/۴6 
متر شــرقا بطول 136/30 و22/22 و7۴/32 متر جنوبا بطــول 82/70 متر غربا بطول 15/۴5 و21/70 
و51/73 و2۴/27 و 153/17 متر لذا در اجرای بند 6 ماده یک قانون اصلاح مواد 1و2و3 قانون اصلاح و 
حذف موادی از قانون ثبت اسناد واملاک مراتب دریک نوبت آگهی تا چنانچه مالک یا مالکین مشاعی 
وفروشــندگانی که در جلسات هیات حضور نداشته اند اعتراض خود را برای رای صادره ظرف یک ماه 
از تاریخ انتشــار آگهی به اداره ثبت اسناد واملاک فریمان تسلیم ورسید دریافت دارند و ظرف یک ماه 
از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به مراجع ذیصلاح قضائی نموده وگواهی تقدیم 
دادخواست را اخذ وبه اداره ثبت اسناد تسلیم نمایند در غیر اینصورت نسبت به صدور سند مالکیت بنام 

نامبردگان فوق برابر مقررات اقدام خواهد شد.
 تاریخ انتشار نوبت اول :99/2/31 تاریخ انتشار نوبت دوم: 99/3/17

 محمد رضا رجائی مقدم- رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان

******************************************
5۱۱/۳اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

داره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 139860306022000896 
هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی  آقای حسن وجیه فریمانی فرزند محمد تقی بشماره شناسنامه0 صادره از فریمان دریک باب ساختمان به مساحت 352 متر مربع  پلاک 3623 فرعی 
از 276 اصلی واقع در بخش 13 خریداری از مالک رسمی آقای محمدتقی وجیه محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خودرا به مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی 

است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
تاریخ انتشار نوبت اول :1399/2/31 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1399/3/17 

محمدرضا رجایی مقدم - رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان

مفقودی
بــرگ ســبز و کارت موتورســیکلت پــرواز تیــپ 
پــلاک شــماره  بــه   1395 مــدل   GLX125 

 0120N2N9۴0063 676۴۴ - 775 شــماره موتور 
شــماره تنــه N2N*125X9513286 بــه نام خلیل 

سالوری مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.
مفقودی

سند کمپانی خودرو سواری پراید تیپ صبا مدل 1382 
به شــماره پلاک 6۴9 ی ۴2 ایران 36 شــماره موتور 
به   S1912282930510 00۴66155شماره شاســی
نام محمود ســلیمانی مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط میباشد.

 مدافع چپ سرخ ها 
فصل را از دست داد

نعمتی - انصاری؛ 
تراژدی رباط صلیبی!

محمد انصاری بار دیگر دچار پارگی رباط صلیبی شــده و روز شنبه 
باید برای انجام تســت ها و تعیین وقت جراحی نــزد دکتر کیهانی 
حضور یابد.به گزارش “ورزش ســه”، محمــد انصاری، مدافع چپ 
بااخلاق ســرخ ها که پیش از این در دیدار فینال لیگ قهرمانان آسیا 
و در جدال با کاشــیما آنتلرز دچار آســیب دیدگی رباط صلیبی شده 
بود، بار دیگر این تراژدی فوتبالی برایش تکرار شــد.این اتفاق تلخ 
در دیدار درون تیمی روز چهارشــنبه برای محمد انصاری رقم خورد؛ 
جایی که او قصد ارســال توپ را داشت اما بازیکن روبرویش برای 
ناکام گذاشــتن او روی پایش آمد تا یک برخورد فوتبالی باعث این 

مصدومیت شود.
ســیامک نعمتی که به دنبال قطع ارســال محمد انصاری بود با این 
بازیکن زانو به زانو شد که باعث برخورد طرفین از همان نقطه ای شد 

که پیش از این باعث پارگی رباط انصاری شده بود.
انصاری کــه بعد از این برخــورد روی زمین افتاده بــود بلافاصله 
کادرپزشــکی را بالای ســر خود دید تا اقدامات اولیه را دنبال کند. 
شــدت برخورد به حدی بود که نعمتی در تمام طول مداوای ابتدایی 
انصاری بالای ســر او حضور داشت و بابت این برخورد غیر تعمدی 

بارها از این بازیکن عذرخواهی کرد.
در نهایت اما بررســی ابتدایی مصدومیت انصاری شائبه پارگی رباط 
صلیبی او را تایید می کند و بر این اســاس او فردا با حضور نزد دکتر 

کیهانی مراحل درمانی خود را پشت سر خواهد گذاشت.
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 پاسخ موسوی به درخواست فرانسه
 برای آزادی فریبا عادلخواه

سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به تازه ترین اظهارات 
مداخله جویانه مقامات فرانســوی اظهار داشــت: همانطور که 
بار ها گفته ایم، موضوع شهروند ایرانی خانم عادلخواه مشمول 
یک فرآیند مستقل و عادلانه قضایی بوده است. ایشان متناسب 
با جرمی که مرتکب شــده اند محکوم و در حال گذراندن دوره 
محکومیت خود هســتند. فشــار های سیاســی و براه اندازی 
پویش هــای تبلیغاتی، حتما نمی توانــد در اجرای حکم اختلال 
ایجاد کند. امیدواریم مقامات فرانسوی متوجه این موارد باشند 

و به دخالت در امور داخلی کشورمان خاتمه دهند.

اظهارات انتخاباتی امام جمعه شیراز در اولین نماز جمعه 
بعد از سفید شدن شهر

آیت الله لطــف الله دژکام، نماینده، ولی فقیه در اســتان فارس 
در خطبه های نماز جمعه شــیراز تصریح کرد که اگر مسئولان 
نوشــتند و تحلیــل ارائه دادنــد، دیگر افــراد و گروه هایی که 
مشارکت نداشتند احساس مســئولیت در اجرا نخواهند داشت، 
بنابراین همه باید به مشــارکت گرفته شــوند تا در مرحله اجرا 
هم شــاهد همراهی همه باشــیم. امام جمعه شیراز تاکید کرد: 
به تمام گروه هــا و افراد می گویم که اگــر امروز در خصوص 
مســائل و موضوعات حرف نزنند و نظرات خود را ارائه ندهند، 
فردا هم حق ندارند که نســبت به نقشــه مهندسی فرهنگی و 
نقشــه جامع علمی اســتان، نقد کنند. امام جمعه شیراز گفت: 
متاسفانه در گذشــته طرح هایی که یک میلیارد دلار پول وارد 
اســتان فارس می کرد، معطل ماند، لذا مدیران در سطوح ملی 
اگــر باید مطالبه ای را مطرح کنند، در طرح آن محکم باشــند، 

اگرنه کار انجام نمی شود.

محمود صادقی: برخی افراد پول دادند، تایید صاحیت 
شدند و الان نماینده هستند

محمود صادقــی در گفت وگویی با اعتمــاد انلاین به جزئیات 
جدیــدی از رد صلاحیت ها خبــر داد. او در این زمینه گفت که 
گزارش هایی دارم از کســانی که پــول دادند و تایید صلاحیت 
شدند و الان نماینده هســتند. او همچنین در خصوص پرونده 
حســاب های قوه قضائیه گفت: اگر آقــای طیب نیا با تلویزیون 
مصاحبــه نمی کــرد، اصلًا متوجه حســاب های قــوه قضاییه 
نمی شــدیم. صادقی همچنیــن گفت که من اصــلًا به تعداد 
حســاب های قوه قضاییه کاری نداشــتم. 63 حســاب یا پنج 

حساب، فرقی ندارد.

مدیرعامل ستاد دیه: خانم ها دسته چک نگیرند
مدیرعامل ســتاد دیه کشــور گفت: خانم ها دسته چک نگیرند 
مگر اینکه فعالیت اقتصادی داشــته باشند. سیداسداله جولایی 
افزود: حدود 6 هزار زندانی جرائم غیرعمد کشــور، محکومان 
مالی چک و ضمانت هســتند. وی گفت: از مردم تقاضا داریم 
چک بلامحل صادر نکنند و در قبول ضمانت هم دقت داشــته 
باشند. مدیرعامل ستاد دیه کشور تصریح کرد: در برخی پرونده 
ها، مرد نتوانسته به تعهدات مالی خود عمل کند و از همسرش 
خواســته دســته چک بگیرد که با صدور چک بلا محل، زن 
راهی زندان شده است. جولایی گفت: برخی خانم ها برای چک 
و ســفته در زندان هســتند که از آن ها می خواهیم دسته چک 
نگیرند مگر آنکه فعالیت تجاری یا شرکت های ثبت شده داشته 
باشــند.وی افزود: برخی زن و شــوهر ها به دلیل صدور چک 
در زندان هســتند و فرزندان آن ها ســرگردان، که ما از مردم 

می خواهیم مطابق توان مالی خودشان تعهد پرداخت بدهند.
 

واکنش یک اصاح طلب به کاندیداتوری محمود احمدی 
نژاد در انتخابات ۱۴۰۰

غلامرضا انصاری، نماینده ســابق مجلس شــورای اســلامی 
و عضو حــزب اتحاد ملت ایران درباره احتمــال کاندیداتوری 
مجدد محمود احمدی نژاد گفت: عرف نانوشته ای در نظام های 
جمهوری هســت که کســانی که به عرصه مدیریت انتخابی 
ورود می کننــد پس از یک یا دو دوره کنار می روند. در خیلی از 
کشــور ها قانونی برای ممنوعیت افراد برای حضور بیش از دو 

دوره نداریم، اما عملا کنار می روند.
او ادامه داد: عموما اینطور است که هر مدیری برنامه ای داشته 
باشد، در طول چهار یا هشت سال برنامه هایش را اجرا می کند، 
تکرار مجدد مدیریت ها نه تنها برای خود فرد منفعتی ندارد بلکه 

برای کشور و نظام هم بی منفعت است. /برنا
 

حمایت اصاحات از لاریجانی بعید است
مرتضی مبلغ فعال سیاسی اصلاح طلب:جمع بندی اصلاح طلبان 
این اســت که با هویت جدی تر وارد صحنه شده و در سیاست 
شــفاف تر عمل کنند.حمایت اصلاحات از لاریجانی بعید است.
سیاست در جامعه ایران بســیار سیال است و نمی شود به طور 
قطــع پیش بینی کرد که در یک ســال آینده چــه اتفاقی رخ 
می دهد.مــن در این تردید ندارم کــه جامعه ایرانی یک جامعه 
اصلاح طلب اســت و حتی در انقلابی هم کــه انجام دادند در 
واقع بــه دنبال اصلاح طلبی و آموزه هــای اصلاح طلبی بودند.

اگر گشــایش های جدی رخ ندهد، سرخوردگی مردم ادامه پیدا 
می کند/ایلنا

 
حیات سیاسی لاریجانی به آخر خط رسید

صادق زیباکلام، فعال سیاســی اصلاح طلب:آقای لاریجانی 
فکر و اندیشــه ای برای مشکلات عظیم کشور ندارد، بنابراین 
اصلا و ابدا هیچ شانســی برای انتخابات ریاســت جمهوری 
1۴00 ندارد.اصلاح طلبــان هــم لاریجانی را بــه عنوان یار 
قرضــی نمی گیرند. حتی اگر این اتفــاق هم بیفتد 10 درصد 
رأی دهندگان نیز حاضر نیستند به آقای لاریجانی رأی دهند.
ما اوج قدرت اصلاح طلبان را در انتخابات اســفند 98 مشاهده 
کردیم و دیدم چطور اصلاح طلبان با صورت به زمین خوردند.
حتــی اگر آقای خاتمی از آقای لاریجانــی حمایت کند هیچ 
شانســی برای پیروزی آقای لاریجانی در انتخابات 1۴00 به 
وجود نمی آید.نــه تنها آقای خاتمی بلکه تمامی اصلاح طلبان 
نیز روی حمایت از آقای لاریجانی اجماع کنند حتی یک رأی 
هم به ســبد آقای لاریجانی اضافه نخواهد شــد.اصولگرایان 
ســنتی همچون آقایان لاریجانی و ناطق نوری هیچ شانسی 
برای پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری ندارند، چون مردم 
کلا از آن ها و اصلاح طلبان سنتی همچون آقای خاتمی رخت 

بربستند. /نامه نیوز
 نماینده ای که اعتبارنامه اش پرحاشیه شد: الهیان را به 

قیامت واگذار می کنم
حسین محمدصالحی دارانی نماینده فریدون شهر در مجلس 
درباره ادعای زهره الهیان درباره سابقه کیفری او گفت: همه 
این ها به روز قیامت واگذار کردم و به خودشان هم گفتم که 
در آن روز معامله بزرگی با شــما می کنم.وقتی که مقداری از 
این بحران عبور کنیم و این مسائل به اتمام برسد، قطعا اقدام 
خواهم کرد چراکه وی با این حرکت به شــأن و شعور چهار 
شهرستان اهانت کرده اســت.من هیچ محکومیتی نداشتم. 
یــک محکومیتی از طرف دادگاه بدوی بــوده که در دادگاه 
تجدیدنظر برائت خورده اســت.امیدوارم شورای نگهبان در 

رابطه با این اقدام الهیان، برخورد قانونی انجام دهد. /برنا
 

نازنین زاغری کجاست؟
وکیل مدافع نازنین زاغری گفت: امیدوارم دستورالعمل رئیس قوه 
قضاییه در خصوص عفو و تخفیف مجازات تعدادی از محکومان، 
شامل حال خانم زاغری بشــود.محمود بهزادی راد، وکیل مدافع 

نازنین زاغری در گفت وگو بــا ایلنا، در خصوص آخرین وضعیت 
موکل خود اظهار کرد: بــا وجود اینکه مرخصی نازنین زاغری تا 
پایان اردیبهشــت ماه بود، اما خوشبختانه مجدداً تمدید شده و با 
پابند الکترونیکی در مرخصی است و باید منتظر بود تا ببینیم چه 
پیش خواهد آمد.وی افزود: با توجه به دســتورالعملی که از سوی 
رئیس قوه قضاییه ابلاغ شد، کسانی که 5 سال محکومیت داشته 
باشند و یک ســوم این محکومیت را گذرانده باشند، عفو شامل 
حالشان خواهد شد و ما امیدواریم که این دستورالعمل شامل حال 
خانم زاغری بشــود.بهزادی راد اضافه کرد: هیچ موضوع جدیدی 

مطرح نشده و همان وضعیت قبل ادامه دارد.
 

علت غرق شدن شناور ایرانی در آب های 
عراق اعام شد

معاون ســفیر جمهوری اســلامی ایران در عراق ظهر امروز 
)جمعه( با اشــاره به غرق شــدن شــناور ایرانی در آب های 
ســرزمینی عراق علت حادثه را اعلام کرد. ســید »موســی 
علیــزاده طباطبایی« در گفت و با گو ایرنا گفت که شــناور 
تجــاری »بهبهبان« اواخر وقت پنجشــنبه بــه علت وقوع 
توفان و شرایط نامناســب جوی در آب های »خور عبدالله« 
در محدوده اســتان بصره دچار حادثه و غرق شد. وی یادآور 
شــد که این کشــتی که حامل محموله سرامیک بود هفت 
خدمه )شــش ایرانی و یک هندی( داشت که یکی از آن ها 
در این حادثه جان خود را از دست داده است. کاردار سفارت 
ایــران در بغداد افــزود: خدمه هندی و یکــی از خدمه های 
ایرانی نیز مفقود شــده اند و چهار خدمه دیگر شــناور سالم 
هســتند. طباطبایی اظهار کرد: بــه محض وقوع و اطلاع از 
حادثه، ســفارت ایران در بغداد و کنسولگری بصره اقدام ها 
و پیگیری هــای لازم را انجام دادند.وی ادامه داد: کار انتقال 
چهــار خدمه زنده شــناور بهبهان به کشــور با هماهنگی و 
همکاری بخش کنســولگری جمهوری اســلامی ایران در 
بصره در حال انجام اســت و تا ساعات آینده به کشور منتقل 
خواهند شد. معاون سفیر ایران در عراق گفت نیروی دریایی 
عراق و مســوولان استان بصره همکاری و هم افزایی بسیار 
خوبی را برای کمک و نجات جان این چهار خدمه کشــتی 
انجام دادند. طباطبایی اسامی چهار خدمه نجات یافته کشتی 
را »عبدالشــهید حمیداوی، عبدالزهرا حاکمی، علی عامری 
و محمــد عثمانی« اعلام کــرد. وی گفت که در این حادثه 

»موسی مزرعاوی« مفقود و »جمال مطرقی« از خدمه های 
کشتی نیز فوت شده است.  

دیدار ظریف با مقام سابق آمریکایی تایید شد
ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران درباره ادعای ریچاردسون 
مبنی بــر دیدار با ظریف دربــاره آزادی مایکل وایت گفت که 
این دیدار مربوط به چند ماه پیش اســت. سید عباس موسوی 
ســخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اســلامی ایران امروز 
)جمعــه( و در پی تبادل مایکل وایت بــا مجید طاهری درباره 
اظهارات »بیل ریچاردسون« که مدعی شده است با محمدجواد 
ظریف وزیر امــور خارجه ایران در خصــوص دیدار کرده، این 
ملاقات را تایید کرد و آن را مربوط به چند ماه پیش دانســت. 
وی گفت: ریچادسون چند ماه پیش درباره آزادی مایکل وایت 
تبعه آمریکایی زندانــی در ایران با محمدجواد ظریف وزیر امور 
خارجــه جمهوری اســلامی ایران دیدار و گفتگو کرده اســت. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در عین حال اعلام کرد: جمهوری 
اســلامی ایران به تلاش های انساندوستانه که منجر به آزادی 
گروگان های ایرانی در آمریکا و خارج از این کشــور شود، پاسخ 
مثبت داده و از این روند استقبال کرده است. به گزارش فارس، 
»بیل ریچاردســون« که بین سال های 2003 تا 2011 فرماندار 
ایالت »نیومکزیکو« بوده از »محمد جواد ظریف«، وزیر خارجه 
ایران و »مجید تخت روانچی«، نماینده ایران در ســازمان ملل 
به عنوان دو نفر از مقام های ارشــدی نــام برده که با آن ها در 

خصوص آزادی »وایت« مذاکره کرده است.
 

واکنش متفاوت آشنا به درخواست جدید ترامپ
مشاور حسن روحانی بعد از بســته شدن حساب کاربری اش با 
اکانــت جدید این بار دونالد ترامپ را مخاطب قرار داد. حســام 
الدین آشنا مشاور حسن روحانی که چندی پیش حساب کاربری 
او در توئیتر به دلیل توئیتی درباره اعتراضات آمریکا در پاســخ 
به وزیر امورخارجه آمریکا بســته شده است در حساب کاربری 
جدیدش با مخاطب قرار دادن دونالد ترامپ نوشــت: »روز سوم 
نوامبر ]انتخابات ریاست جمهوری آمریکا[کارَت تمام خواهد شد 
و مــا این را می دانیم. برای همین باید بیش از آن چه اوباما داد، 

پیشنهاد بدهی!«
منبع: تابناک
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